
A megye élenjáró egysége: hatodszor is a pécsi munkásőr-zászlóalj

Vita a kongresszusi irányelvekröl

Lezajlottak

Üj szakaszhoz érkeztek a pártalapszervezetek a kongresszusi előkészületek során. Az elmúlt napokban közelmúltban tartották o vezetőségválasztó taggyűléseket, melyeken az országos poltika kérdéseit a kongresszusi irányelveket is Megvitatták.A n. sz. bányaüzem I. körlet alapszervezetének taggyűlésén Medve András titkár tartott vitaindítót az irányelvekről.Beszédében hangsúlyozta,
Küzdelmes év, 
összefogássalJanuár 17-én került sor a II. sz. bányaüzemben a Végrehajtó bizottsági ülésre, ahol első napirendként 
Bujtor Béla üzemigazgató szóbeli tájékoztatót tartott a tervfeladatok teljesítéséről.— Utólag is az mondható el, hogy az üzemi kollektíva nagyon derekas munkát végzett az 1984-es esztendőben. Tette mindezt úgy, hogy az egyre romló körülmények között kellett a tervben rögzített feladatokat megoldani. Az elmúlt esztendőben már erősen éreztette negatív hatását az a kettősség, amely ma munkánkra jellemző. Az, hogy egyszerre kettő területen: a Ü. és az V. sz. bányaüzem területein végezzük tevékenységünket.. Főbb mutatóinkat teljesítettük, sőt az összmunkát nézve azt túlteljesítettük. Habár érctonnában 100 százalék alatt (99 százalék) , Maradtunk, de jobb minő-' séget hoztunk a tervezett- [ aél, s így 101,3 százalékra. sikerült a nyersére fkg-terv. j Vágathajtási tervünket 104,3 százalékra teljesítettük.

(Folytatás a 2. oldalon.)

hogy az irányelvekben foglaltak alapján az MSZMP betölti társadalomirányító szerepét, felelősséggel szolgálja a szocialista hazát, a társadalmi haladás és a béke nemzetközi ügyét.Többek között szólt arról, hogy népgazdaságunk az elmúlt években a XII. kongresszuson meghatározott gazdaságpolitikai irányvonalnak megfelelően fejlődött. Az elmúlt öt év gazdálkodását végigkísérte az a küzdelem, melyet az ország külgazdasági egyensúlyának javításáért, fizető- képességünk megőrzéséért folytattunk. Ezek az erőfeszítések komoly munkát jelentettek, de eredménnyel jártak.— A jövőt illetően hangsúlyozta Medve András a vitaindítóban — úgy fogunk élni, ahogy dolgozunk. Ez
Elkészültek az 1985. évre szóló (óbb vállalások

Tanácskoztak a IV. számú 
bányaüzem brigádvezetői
Fő cél: a teljesítmények növelése1985. január 12-én a Ságvári Endre Művelődési Házban és a pinceklubban tartották meg a IV. sz. bányaüzem öt termelő körletének és bányafúrási részlegének szocialista brigádjai az éves értékelő brigádgyűléseiket. A brigádgyűléseken részt vett 45 szocialista brigád, valamint az üzem és az érintett részlegek gazdasági, párt- és társadalmi vezetői.A részlegek vezetői tájékoztatást adtak az 1984. évi tervfeladatok végrehajtásáról és az 1985. évi feladatokról. Majd a részlegek versenytitkárai értékelték a kongresszusi és felszabadulási munkaversenyben elért részleg- és brigáderedményeket. Továbbá brigádonként ismertették a főbb elvárásokat az 1985. évre szóló brigádvállalásokkal kapcsolatban.Ezt követően a brigádok az elhangzott tájékoztatá

kell, hogy tudatosodjék minden embernél.Az elmúlt öt év életszínvonal-politikája a XII. kongresszus határozata alapján társadalmi méretekben megvalósult. A következő tervidőszakban az életszínvonal érzékelhető emelkedését jobb gazdálkodással, a teljesítmények növelésével, a munkafegyelem javításával kell megalapozni.A kongresszusi irányelveket átfogó vitaindító után 
Farsang Lajos felszólalásában hiányolta, hogy a? irányelv nem foglalkozik az iparpolitika—iparfejlesztés programján belül a bányászat fejlesztésével, gondjaival. A közművelődés és művészet nem tartja mindig szem előtt a társadalmi igényeket. A mai modern művek befogadása csak magasabb műveltségi

sokat és az üzemi szinten elkészített ajánlásokat figyelembe véve megtették és írásban rögzítették az 1985. évre szóló főbb vállalásaikat, megjelölve a célkitűzésüket a brigádmozgalomban. A vájvégi brigádok vállalásaiban kiemelt hangsúlyt kapott a teljesítmények növelése, a kieső műszakok csökkentésére, a biztonságos munkavégzésre, az új dolgozók betanítására és megtartására irányuló célkitűzések, valamint a társadalmi munkavállalások, kommunista műszakok teljesítése.Vállalásaikat az MSZMP XIII. kongresszusa és hazánk felszabadulásának 40. évfordulója tiszteletére tették meg, elfogadva azt az elvet, hogy vállalásaikat az üzemi feladatok változása esetén az igényeknek megfelelően módosítják.
VV. L.

szinttel lehetséges, amely megszervezésére a bányászoknak nincs idejük.Az országos politika eredményei és gondjai mellett dolgozóink — párttagok és pártonkívüliek — gondját tolmácsolta Farsang Lajos, amikor az időszakos orvosi vizsgálat módszerét kifogásolta. Ugyanis az egy éve, vagy 15—20 éve föld alatti bányamunkán dolgozókat egyforma vizsgálatoknak vetik alá, azaz végigfutnak a? orvosi szobákon és másutt más orvosi vizsgálatokon derül ki esetleg, hogy beteg a dolgozó.
(Folytatás a 2. oldalon.)

Ünnepi munkásőr-
egységgyűlés
Magas kitüntetés a MÉV kollektívájának

Január 5-én, a POTE aulájában tartotta közös évzáró—évnyitó egységgyűlését a Baranya megyei parancsnokság törzse, közvetlen alegységei és a pécsi, a Haza Szolgálatáért Érdemérem arany fokozatával kitüntetett Landler Jenő munkásőr egység.Az ünnepi egységgyűlésen Krivicz Gyula egység- parancsnok beszámolójában megemlékezett a Baranya megye felszabadításáért életüket áldozó szovjet, bolgár és jugoszláv katonák hősiességéről, a pécsi vasutasok és bányászok példamutató helytállásáról, a partizánharcok legendás hőseiről és a háború utáni évek alkotó és építő úttörőmunkájáról.Az ünnepi beszámoló további részében szólt hazánk felszabadulásának közelgő 40. évfordulójáról, a XIII. pártkongresszus előtt álló feladatokról, vállalásokról és azok megvalósításáról. Részletesen ismertette a pécsi munkásőr zászlóalj 1984. évi munkáját, eredményességét és szólt az 1985. évi feladatokról.A beszámolót követően 
Czilják József megbízott megyei parancsnok és Krivicz Gyula egységparancsnok átadták a szolgálati érdemérmeket és kitüntetéseket a kiváló parancsnokoknak és munkásőröknek. Kiváló munkásőr kitüntetésben 44-en, Kiváló parancsnok kitüntetésben 17- en részesültek.

Az országos parancsnok állal adományozott díszokleve
let és emlékplakettet vállalatunk kollektívája nevében 
Tóka Jenő vezérigazgató vette át.

Csöndör László felvétele

Ezután Czilják József adta át a pécsi munkásőr zászlóalj parancsnokának a Megye Élenjáró Munkásőr- egysége címet az elmúlt év kiváló teljesítményéért, ezzel immár hatodszor és véglegesen elnyerve a vándorserleget.A 25 éves szolgálatért járó érdemérmet 7-en, a 20 évesért 28-an, a 15 évest 21- en, a 10 évest 19-en kapták meg.Következett az ünnepség egyik kedves pillanata, a 25 és 20 éves szolgálatért kitüntetettek feleségei az országos parancsnok köszönő levelét vehették át.A munkásőrök tevékenységének támogatásáért az országos parancsnok (Borbély Sándor) díszoklevelet és plakettet adományozott vállalatunknak, melyet Tó
ka Jenő vezérigazgató vett át a kollektíva nevében.A leszerelő munkásőröknek Lukács János, az MSZMP Baranya megyei Bizottságának első titkára adta át az emléklapokat.Az ünnepi egységgyűlés talán legszebb aktusa következett, esküt tettek az új munkásőrök a Szózat hangjai mellett és a hagyományokhoz híven, a fegyverátadásnál Karászi János leszerelő munkásőr átadta fegyverét a most esküt tett 
Sóstai József munkásőrnek.Az ünnepi egységgyűlésen felszólalt dr. Buazsáklia Má
tyás, az MSZMP KB osztályvezető-helyettese, aki tolmácsolta az MSZMP KB

üdvözletét a pécsi munkásőröknek.A MÉV dolgozók és nyugdíjas munkásőrök kitüntetettjeinek névsora:25 éves Szolgálati Érdemérmet kapták: Fatér János, Gáspár Pál, Göncz János.20 éves Szolgálati Érdemérmet kapták: Bittner Ferenc, Benedek János, Csáti Imre, Dibusz Jenő, Frank Ferenc, Kántás József, Ka- sik György, Kovács Imre, Kozma Ferenc, Kotri Pál, Menus János, Mudri József, Mustos István, id. Tompa István.15 éves Szolgálati Érdemérmet kapták: Banis Gyula, Olatics Károly, Mihali Ferenc.10 éves Szolgálati Érdemérmet kapták: Balázs András, Farkasj István, Gulyás József, Papp Ferenc.Kiváló parancsnoki kitüntetésben részesült: Kő- hidi Károly, Benedek János, Fatér János, Dányi Zoltán, Megyer József, Menus János, Kreiner József, Lukács Imre.Kiváló munkásőr lett: Bimbó József, Mustos István, Nagy Zoltán, Rácz István, Petricsevics Béla, Ba- ráth Tibor, Horváth Mihály, Medve András, Vass Ilona, Bokodi Géza, Papp Ferenc, Balogh Jenő, Hornyák László, Bereczky Antal, Dren- kovics István, Deák Ferenc, Salamon Janka, Lesnyik Gyula, Gacsályi Jenő.A vállalat munkásőr százada elnyerte a Kiváló század kitüntető címet.
Kovács Miklós
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(Folytatás az 1. oldalról.)
Markulia Edmond az irányelvekkel egyetértett, de az információ áramlás hibájára hívta fel a figyelmet, amikor a lefelé való információ áramlásról keményen fogalmazta: „nem vagyunk őszinték egymáshoz”.
Sárosi János a párttagság vitában való elbizonytalanodását szintén a hiányos információ áramlásra vezette vissza. Szólt még a pártépítés nehézségeiről. Ennek oka, hogy a párttagságra érdemes, jól dolgozó, jól kereső fiatal bányásznak nagyon magas tagsági díjat kell fizetnie.
Kecskés József az irányelvekkel szintén egyetértett, de aggódását fejezte ki a mind több államkölcsönfelvétele miatt. Szerinte a hitelfelvétellel magunkat gyengítjük. Sok szó esik manapság — s az irányelvekben foglaltak alapján fejleszteni kell — a jól dolgozó, magas terméshozamot elérő mezőgazdasági termelésről. De sajnos — hangsúlyozta Kecskés József —, ennek hatását nem érezzük, a piaci árakban nem jelentkezik.
Gönczöl Zoltán szintén hiányolta az irányelvekből a bányászat megemlítését. Ezzel szemben nagyon sokat foglalkozik az irányelv az értelmiség helyzetével. Ez ismét nagy elbizonytalanodást jelent a fizikai dolgozók körében. Az értelmiségi vezetők — szerinte — nem tudják kellőképpen képviselni a fizikai dolgozók érdekeit.
Heréb László az új szabályozó rendszer vállalatunkra vonatkozó részeiből kért alaposabb tájékoztatást a párttagság részére,
Fándl Vendel a bányá

szat, s ezen keresztül az üzem gépesítését, fejlesztését hiányolta.
Bujtor Béla az irányelvekkel és a felvetett hiányosságokkal egyetértett. Valóban az irányelvekben még a megemlítés szintjén sem szóltak a bányászatról, de ez nem azt jelenti, hogy nem figyelnek kellőképpen a bányászatra. Nagyon sok gond, probléma megoldását vállalta magára a korábbi években a BDSZ, az Ipari Minisztérium.Az országos gondok mellett Bujtor Béla többek között szólt a II- sz. bányaüzem sajátos, kettős helyzetéről és a kettősség állapotának megszüntetéséről. A jelen helyzet változásáért, javulásáért a II. sz. bányaüzem dolgozói tehetnek a legtöbbet a problémák és a változtatás lehetőségeinek felismerésével.A felszólalások során felvetődött gépesítés fejlesztésének problémájához kapcsolódva elmondta, hogy várhatóan különleges gépesítés és fejlesztés nélkül — apró ötletszerű újításokkal— kell megoldani a felmerülő problémákat úgy, hogy a teljesítmény az egyre romló körülmények ellenére sem csökkenjen. Cél az országos irányelveken túl, a napi üzemi feladatokra hangolni önmagunkat és a párton kívüli dolgozóinkat— mondotta felszólalása befejezéseképpen Bujtor Béla.A felszólalásokra adott válaszadás után az alapszervezet titkos szavazással ismét megválasztotta titkárnak Medve Andrást, vezetőségi tagnak Bartos Ist

vánt, Kislaki Tibort, Heréb 
Lászlót, Bocz Attilát és a tizenkét küldöttet az üzemi pártértekezletre.Kukái András

Csak jó közösségben lehet jól dolgozni

Hancsicsák Gábor szb-litkár

Hancsicsák Gábor a IV. sz. bányaüzem dolgozói előtt nem ismeretlen, hiszen 1981- ig — amikor is két éves SZOT főiskolára küldték — a 12-es szocialista brigád csapatvezető vájára volt.
— Hogyan lettél bányász, 

hogyan kerültél kapcsolat
ba a mozgalmi munkával?— Tulajdonképpen már eredetileg js annak készültem, Perecesen voltam vájártanuló, aztán az oroszlányi szénbányáknál dolgoztam, alig egy évig. Rövid idő alatt háromszor került omlásba a. fejtésünk, ami egy’ kicsit mégtfiitttoft, hogy tiszteljem a bányát. Aztán kapóra jött akkoriban egy újsághirdetés, amiben az urán keresett munkaerőt. Ha a szénbányáról szívesen le is mondtam, a bányászatban levő nagyobb jövedelemről nem, gondoltam folytatom itt. 1964-től dolgozom az I- sz. bányaüzemben, majd a IV. sz. bányaüzemben. 1965 elején,

tehát idejövetelem után hamarosan megalakult a 12-es csapat. Ott kezdtem és végig a SZOT iskola elvégzéséig ott is dolgoztam. 1973- ban Lendvai Gellert lett az üzemi szb-titkár, én vettem át tőle a csapatot.
— Beszéljünk egy kicsit a 

mozgalmi munkáról, azzal 
hogyan kerültél kapcsolat
ba?— Ha eredményt akarunk elérni nem lehet csak a közvetlen munkavégzés a cél, az is kell és fontos, hogy az ember milyen közegben végzi. Én most is és korábban is jobban éreztem magam, ha nem csak munkatársak, hanem barátok is körülvettek. Nagyon fontosnak tartom, hogy jó közösségben dolgozzon az ember. Tagja voltam a KISZ-nek, 1970-től vagyok tagja a pártnak, szívesen részt vettem a közvetlen termelői munkán túli úgynevezett mozgalmi munkában is. 1966- tól 1975-ig minden évben indultam például a vájárvetélkedőn. Kilencszer kaptam Kiváló dolgozó kitüntetést, két Kiváló bányász kitüntetést, de úgy, hogy közben a brigád is ott volt mindig az elsők között. A megalakulás után és azután, hogy megszereztük a szükséges brigádcím fokozatokat, folyamatosan aranykoszorús brigád voltunk, meg közben az üzem és a vállalat kiváló brigádja címet is nyertünk. Csak jó közösségben lehet jól dolgozni.

— Mennyire sikerült át
venni a szakszervezeti mun
ka irányítását megbízásod 
után?— Szerencsére nem kerültem olyan malomba, mint az néha előfordul egyesekkel, ha valahova ki

nevezik. Az üzemben segítettek és segítenek, mert hiába tanultam meg papíron, a gyakorlat néha egészen mást kíván. Mind az üzem, mind a vállalat vezetésével jó a kapcsolatom. Ami bizonyos fokig nehézséget jelent, hogy éppen mikor én is tanulom még ezt a munkát, néhány régj rutinos főbizalmi is kihullt a sorból. Ezek sokkal harcia- sabbak voltak, mint a helyükre került fiatalok, így aztán a különböző vállalati és egyéb testületekben is jobban hallatták a szavukat. Na, de ez a rutinnal együtt, bizonyára pozitívan változik. Személy szerint nekem bizonyos fokig előny, hogy tagja vagyok 1975-től a BDSZ Központi vezetőségének és így átfogóbban, összetettebben látok bizonyos kérdéseket.
— Hogyan látod, milyen 

a szakszervezeti munka a 
IV. sz- bányaüzemben?— Tömören úgy fogalmaznám, hogy amilyen a partneri kapcsolatok rendszere, olyan a munka, másodsorban olyan amilyen az aktíva hálózat igényessége, az információk oda- vissza áramlásának rendszere és nem utolsó sorban olyan amilyen a gazdasági munka eredményessége. Mert, ha nincs terv, nincs pénz akkor alulról ls, felülről ig szidják a szakszervezetet. Azt hiszem, hogy alapvetően jó a IV. sz. bányaüzem; szakszervezeti tevékenység. Komolyan veszi az üzem gazdasági és politikai vezetése a véleményünket, mind közép, mind felső szinten és azzal együtt, hogy van bőven javítani, tennivaló, nem kell szégyenkeznünk.Wesztl László

KISZ-
titkárok
tanácskozásaJanuár 8-án össztitkári ér tekezletet tartottunk a Ság- vári Endre Művelődési Há: kistermében, ahol is 43 alap, szervezeti titkár kapott segítséget évindító munkájához. Minden mozgalmi évben ez az időszak a tervezések időszaka, a legnehezebb. Figyelembe kell venni a magasabb fórumok elképzeléseit, határozatait éí ezt kell ötvözni végül is az igazi alapnak számító egyéni és szűkebb közösségi igényekkel. Ehhez a tervezi munkához igyekezett segítséget adni össztitkári értekezletünk.Először Hrisztov B. Iván. a vállalati KISZ-bizottság akcióprogramját és rendezvénytervét ismertette a titkárokkal és felhívta figyelmüket a különösen fontos évenként visszatérő feladatokra. Ezután Varga Jenő, a vállalati pb munkatársa adott tájékoztatót az MSZMP éves feladatairól, elképzeléseiről. Külön hangsúlyozta a pártértekezletekkel, választásokkal, az MSZMP XIII. kongresszusával kapcsolatos fontos feladatokat.Befejezésül dr. Horváth 

Csaba, a Baranya megyei KISZ-bizottság titkára adotl ismertetőt a megye terveiről, akcióiról, a tervezés feladatairól. Kiss Csaba
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Küzdelmes év, összefogással
(Folytatás az 1. oldalról.)— Bányafúrásban viszont jelentősen lemaradt az üzem, közel 30 százalékkal. A fúrósok munkájában nagy a kieső idő, összesen mintegy 37 százalék. Ez egyrészt a közlekedési időből, másrészt a munkahelyi zavaró tényezőkből származik, ráadásul ennek a területnek — V. sz. bányaüzem — az elérhető teljesítménye sem olyan, mint a bakonyáié, hiszen jóval keményebb a kőzet. A teljesítményeket illetően a Pr0“ duktív dolgozók a tonna/ műszakot, túlteljesítették, a romló körülmények ellenére is.Ami a termelés megoszlását illeti, a II. sz. bányaüzemben termeltek többet, mintegy 25 százalékkal. Abszolút értékben az V. sz. bányaüzemi termelés az össztermelésből az elmúlt évben 38 százalék volt. Az 1985-ös terv már ami a II —V. sz. bányaüzemi termelési megoszlást illeti, méltóbb mint 50 százalékot az V. sz. bányaüzemből vesz figyelembe. Ez azt jelenti, hogy kívánatos egyrészt a 3/A blokknak a H—Hl-

szinten lejövő termelvény- növelése másrészt ennek a blokknak a klasszikus V. sz. bányaüzemre eső ter- melvény növelése a II. sz. bányaüzemivel szemben. Erre azért kell hogy sor kerüljön mert elsősorban minőség szempontjából szükséges, de már a meny- nyiség szempontjából is, hiszen a II. sz. bányaüzemben annyira rohamosan romlanak a körülmények, hogy teljesítményben sem lehet hozni, megismételni az elmúlt évek teljesítményeit. Ezt az V. sz. bányaüzemből kell pótolni, mind a kiesett tonnát, mind a minőséget.— Ami ez évi feladatainkat illeti már a számokból ítélve és a körülményeket ismerve kitűnik, hogy jóval nehezebb lesz ezt az esztendőt teljesíteni, mint az elmúltat. Csak a feladatoknak a teljes megértésével, megértetésével, a feladatokra való ráhangolással, az üzemi kollektíva egysorba állításával tudjuk csak ezeket a nehéz feladatokat megoldani — mondotta végezetül az üzemigazgató. Veress Tamás

A vállalatiAz elmúlt év december 20-án a vállalati KISZ-bi- zottság bizottsági ülésen 
Laczkó Lászlót választotta meg az FMKT titkárának.A korábbiakban mór betöltötte e tisztet, s most ismét neki szavazott bizalmat a testület.A év elején, most arról kérdeztük, hogy milyennek látja az FMKT mozgalom helyét és szerepét vállalatunknál, s mik az elkövetkezendőkre nézve terveik, feladataik?— Egy termelő területen működő KISZ-bizottság munkájának megítélése nagymértékben függ attól, hogy mennyire eredményesen szervezik termelési mozgalmaikat. A kilenc tagú vállalati FMKT munkabizottság feladata az egyéni és kollektív versenymozgalmak szervezése, irányítása úgy, hogy azok maximálisan járuljanak hozzá a vállalati tervek megvalósításához.— Vannak a termelési mozgalmak szervezésének olyan területei, amelyekben élen jár vállalatunk. Ilyenek az ifjúsági szocialista brigádok — az egyéni szak-

FMKT tervei

mai versenyek — kommunista műszakok szervezése. Feladatok természetesen ezeken a területeken is adódnak. Jobban ki lehet és ki is kell használni azt a lehetőséget, hogy az ifjúsági brigádokban jelen van az idősebbek szakmai rutinja, a fiatalok lendülete és fogékonysága az új technikák, technológiák iránt. Fokozni kell az egyéni ver

senymozgalmak színvonalát, jobb és pontosabb verseny- kiírással, precízebb szervezéssel és az elsajótítandc tudnivalók pontosabb kiválasztásával. Régi igény, hog> tegyük színesebbé ezeket s szakmai vetélkedőket, új típusú feladat kidolgozásával— A kommunista műszakokra úgy kell mozgósítani a fiatalokat, hogy azok pontosan ismerjék szervezésének célját, a befolyt pénzösszeg felhasználósát. Követendőnek tartjuk az üzemi KISZ-bizottság kezdeményezését „Ifjúsági Termelési Hónap”-ok szervezésére. Javítani kell az Alkotó Ifjúság pályázatok szervezését is. Kiemelkedőer tevékenykednek ezen a téren a Kutató-fejlesztő üzerr fiatal műszaki szakemberei ugyanakkor elmaradnak a: eredmények a bányaüze meknél és az ÉDÜ-nél.— A elmondottakból következnek a jövő évek fela datai is. Az 1985-ös évr< feladatul szabtuk magunk nak, hogy a magunk eszközeivel hozzájáruljunk a tech nológiai és munkafegyelen erősítéséhez. Veress Tarnál
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Az elődök nyomdokain haladva A nagyobb gyakorlás ma már gyümölcsözik is

Fejtésben a GHH-sok

Sztakó János szakvezető vájár, Andi Gábor csapatvezető és Tisza István vájár munka közben. Csöndör László felvétele
Kiemelkedő sikerek
az 1. számú csapatnál

Lapunk hasábjain több ízben foglalkoztunk hosz- szabb-rovidebb terjedelemben a IV. sz. bányaüzem Zalka Máté ifjúsági szocialista brigád, vagy ahogy többen ismerik, az i-es csapat életével, hétköznapjaival. Az 1984-es gazdasági évben szakmányos tervüket 125,5 százalékra, a műszakkiteljesítést 110,8 százalékra ^teljesítették, ezzel az eredményükkel ismét felhívták magukra a figyelmet. Andi Gábort, a csapat vezetőjét fértük értékelje a brigád 1984. évi munkáját.— Gumikerekes technika lát el bennünket anyaggal és a kitermelt kőzetet is az szállítja. Sok szempontból más körülmények között dolgozunk, mint a többi szinteken levő csapatok. A III. körlet éves össztermelésének körülbelül 40 százalékát mi biztosítjuk. Három műszakban 20 fő a létszámunk, rendszerint egyszerre 5—0 munkahelyen dolgozunk. Átlagkeresetünk éves szinten 6—700 forint/ műszak körül van, egy hónapban elértük az 1000 fo- rint/műszakot is. Ekkora lét

szám eredményes foglalkoztatása ennyi munkahelyen csak megfelelő szervezéssel lehetséges, ehhez minden segítséget megkaptunk a körlet műszaki vezetésétől. Jó az összhang a műszaki vezetőinkkel, persze azért sokszor előfordultak viták, de azok mindig a cél, a jobb eredmény érdekében történtek. Fiatal a csapatunk, az elmúlt évben 6 fiatal — 19—20 évesek — került brigádunkba, itt a csapaton ismerték és tanulták meg a vájár szakmát, mi is számítunk rájuk. Rehabilitáció és más okok miatt az elmúlt évben négy jó szakember vált ki a csapatból, a fiatalokkal tudtuk őket pótolni. A csapaton többen kettős szakmával rendelkeznek, van nálunk kőműves—vájár, villanyszerelő- vájár.— Brigádunkból a társadalmi élet különböző területein aktívan részt vesznek. Sokat segítjük egymást a magánéletben is. Közülünk négyen Szentlőrincen laknak, több ízben végzett a brigád társadalmi munkát Szentlőrincen. Se

gítettünk a játszópark létrehozásában, dolgoztunk az óvodában, iskolában, brigádon belül víkendház, csalá- diház-építésben. Három alkalommal teljesített a brigád teljes létszámmal kommunista műszakot. Két alkalommal mentünk közösen egynapos kirándulásra Balatonra és Magyarherte- lendre. A csapat „gyermekeinek” pedig mecseki kirándulást szerveztünk, a vidámparkba és az állatkertbe. Sok szabad időt töltünk együtt.— Nagy múltja van brigádunknak, hiszen több mint húsz éve létezik az 1- es csapat. Olyan elődeink voltak, akik ennek a csapatnak munkájukkal kivívták a szakmai és erkölcsi elismerést. Ezen a csapaton dolgozott Panta An
tal, Nagy Zsigmond, Sch
midt József, Kréth Péter, értették szakmájukat, emberileg közel állnak hozzánk, ma is sokat adunk véleményükre, tanácsaikra. Az ő általuk kitaposott úton szerenénk tovább haladni.Tóth János

Az egykori GHH-szerviz ma már csak egyszerű lakatosműhely a III. sz. bányaüzem nyolcadik szintjén. A hatalmas gépek ritkán térnek ide be, akkor is csak kisebb panaszokkal, aisz a „gyógyításukat” már i 10. szinti műhelyekben /égzik. A régi és az új szerviz között annyi a különbség, mint mondjuk egy körzeti orvosi rendelő és egy jól felszerelt kórház között.
Benkovics István körlet- vezető néhány szót vált a lakatossal és az operátorral, majd elindulunk a 42- es csapat egyik munkahelyére. Jobbra-balra kanyar- gunk a lankás gurítókon, jópár elágazást elhagyunk, mire a távolban feltűnik egy erős reflektor fénye.A GHH hatalmas kanalában a súlyos fémtámok játékszernek tűnnek. Szabó 

Lajos csapatvezető éppen biztosító anyagot szállít az egyik fejtési kamrába. Biztos kézzel irányítja a gépet a szűk gurítókban, a keskeny elágazásokban.— Kell hozzá néhány év, amíg az ember igazán jól csinálja — magyarázza né

Szabó Lajos csapatvezető vájár szállítás közben, Berényi Tamás felvétele

hány perccel később leszáll- va a gépről. — Szűk a hely és gyakran kell kicentizni a kanyarokat, de mert már van elég gyakorlatunk.
— Mióta is csinálja?— Lassan már négy éve dolgozunk GHH-val. Kezdetben volt gondunk elég de ma már jól mennek a dolgok. Itt van például a gumikopá? — mulat a gép hatalmas kerekére a csapat- vezető. — Olyan gyakran kellett kereket cserélni, hogy az már mindenkinek fájt. Utóbb kiderült, hogy nem is annyira a gumik voltak rosszak, mint inkább nekünk nem volt elég gyakorlatunk. Ma már minden gépkezelő kímélni is tudja ezeket a gépeket és kerékcserére általában csak négyszáz üzemóránként van szükség.
— Messzire kell innen 

szállítani az anyagot?— S^áz-százhúsz méterre van ide egy döntő. Oda hordjuk az anyagot és a tizedik szinten egy vibróga- ratból csapoljuk a csillékbe.
— Üzemzavar gyakran 

előfordul?

— Szerencsére igen ritka az ilyen gond. A három GHH közül az egyiket mi használjuk, a másikat a 27- es csapat, a harmadik tartalékban van, illetve a szükséges ellenőrzéseket és javításokat végzik el rajta. Egyébként véleményem szerint nagyon megbízható gépek ezek.
— Hogyan váltak be a 

szervizkocsik?— A kiszolgáló gépekre gondol? Jól lehet velük dolgozni, de sajnos gyakran elromlanák. Ilyenkor aztán az anyagozást js a GHH-val kell végezni, de úgy tudom hamarosan kapunk még egyet a szolgáltatósoktól.Közben a kamrában helyére kerültek az ácsolatok és a csapat tagjai indulnak a másik munkahelyükre. A GHH-nak is mennie kell, márcsak azért is, hogy helyet adjon a fúrókocsinak. S mire a következő elágazáshoz érünk már a Mini- rondó elől kell félrehúzódnunk. Hiába, Sípos György fúrókocsi kezelőnek is igyekeznie kell, mert ma is több vájvéget robbantanak.Nógrádi Gábor

Biztosítás közben a csapat tagjai.

A 10-es újrakezdi

Bálint Jenó' felvételeA II. sz. bányaüzemben a mellett robogunk el. Min- 25. szinten jó három kilo- den bizonnyal azon a no- méteren át visz a népes, ^emberi reggelen is hason- Kikitekintve az ajtón, lát- 10 képet itatott a vágat, szik az éjszakás csapatok Talán a megtörtént miatt nem tétlenkedtek. Hosszú, lehetett drámaibb, fojtot- érccel megpakolt csillesor teibb a levegő.

Miközben a közel harminc méter magas feltörésfejbe mászunk felfelé, azon töprengek, az akkor itt dolgozó 10-es csapat tagjai miként tudták ilyen körülmények között lehozni súlyosan sérült társukat. Azt a fiatal bányászt, aki percekkel később a 16. szinten örökre lecsukta mindig bizakodó tekintetű szemét.Fent a gurítóban most a 
János József csapatvezető által vezetett szak dolgozik. Miközben a két hónapja történt halálos balesetről beszélgetünk, a munkahely „belsejébe” világítok. Keresem azt a homlokból elszabadult jó két és fél tonnás követ, mely a vele küzdők közül áldozatot követelt.

— Nincs már itt az a nagy kő, ne keresse! — mondja a csapatvezető, rá- érezve gondolataimra.— Anélkül is eszünkbe jut mindúntalan, hogy mi is történt.
— Lehet így egyáltalán 

dolgozni?— Igazából elfelejteni nem lehet ezt a tragédiát, de valamiképpen mégis csak felejtenünk kell. Az élet nem áll meg. Mindegyikünknek van családja, kell a pénz, dolgozni kell. Persze ez csak látszólag ilyen egyszerű.
— A halálos baleset meny

nyire hat ki a csapat mun
kájára, teljesítményére?— Biztos, hogy egy ilyen szomorú esemény visszaveti a csapatot. Itt belül legalábbis — veri meg ha

talmas mellkasát a csapat- vezető.— A munkával nem állunk rosszabban mint korábban. Annyit teljesítünk mint azelőtt, sőt még jobban igyekszünk.
— A 10-es az üzem legjobb 

csapata régóta már, sokak 
szerint a vállalati érték
rendben is a legjobbak kö
zött áll. Tudom e kérdés 
nem a legszerencsésebb, de 
mégis miként történhetett 
meg pont e csapaton egy 
ilyen baleset?— Kár erről most már így beszélnünk, ami történt sajnos úgysem változtatható. Meg hát a sors különben sem válogat, hogy kit és mikor legyint meg, szerencsét vagy tragédiát osztogatva.— Arról meg végképp

nem akarok beszélni, hogy mi lett volna akkor, ha ... ha más dolgozik itt, más a szakvezető, de hadd ne folytassam. Nem akarok elhárítani semmiféle felelősséget, de én, m; nem láttuk a körülményeket, s így azt sem, miként történt a baj. Ezért nem lenne fér dolog, ha most így utólag okoskodnék, hogy például én mit. tettem volna.— Tudom, hogy nem elég, de sajnáljuk ami történt, s fáj, hogy elveszítettük egy társunkat. Azzal viszont, hogy szomorkodunk és ezen gondolkodunk még semmi sem változik meg.
— Hogyan tovább?— Dolgoznunk kell, felejteni és felejtetni azt, hogy a házunk táján ilyesmi előfordulhatott. Azt, a jó helyet, amit az üzemben elértünk tartani akarjuk. Üjra- kezdjiik, tisztalappal indulunk, visszaesnie a csapatnak nem szabad — mondta végezetül a csapat- vezető. Veress Tamás



4 ÉRCBÁNYÁSZ 1985. FEBRUÁR 1.

Munka és művelődés 1985 Utazzunk
A szakmai és kulturális já

ték az idén folytatódik. Még
pedig úgy, hogy a kiíró szer
vek — melyek között újra ott 
van az MSZMP Pécs városi Bi
zottsága — erősebben szeret
nék a termelést segítő ismere
teket beépíteni a játékba. A 
cél továbbra is az, hogy a 
szocialista brigádoknak folya
matos, rendszeres és változa
tos művelődési lehetőség adód
jék. A kiíró szervek teret kí
vánnak adni a brigádok spon
tán kezdeményezéseinek is, de 
a játék részét képezik majd 
azok a központilag javasolt 
programok, melyekből a „törzs
anyag” összeáll, amiből 
a brigádok vetélkedni fognak. 
A játékban helyet kapnak az 
MSZMP XIII. kcngresszusával, 
Pécs felszabadulásával, illetve 
hazánk felszabadulásának 40. 
évfordulójával kapcsolatos is
meretek, a helytörténeti, válla
lati és brigádtörténeti témájú 
hitelesen, színesen dokumentált

Újítások
A vállalat január közepéig 

az alábbi újításokat fogadta el 
hasznosításra:

II. SZ. BÁNYAÜZEM
HCST elektromos vezérlése. 

Az újítók neve: Stengi Attila 
és Pintér János (290 ezer fo
rint). PKE—60 légtüske karimás 
megerősítése. Az újítók neve: 
Wágner Antal és Balogh Antal 
(38 ezer forint). P—13 fúrótám- 
talp. Az újító neve Kiss Nagy 
Géza (B).

III. SZ. BÁNYAÜZEM
Feszültségszabályozó GHI1

rakodógépre. Az újító neve: 
Takács Lajos (55 ezer forint). 
Feltörés betonozás graboplan 
zsaluval. Az újítók neve: Fuchs 
Jenő és Simon Miklós (B).

IV. SZ. BANYAÜZEM
DB1I fúrógép rögzítése, fej

vezérlése. Az újító neve: Fodor 
Károly (79 800 forint). Kasba 
épített anyagszállító garat ke
resztirányú rakodással. Az újí
tó neve: Albert Jenő (B).

SZOLGÁLTATÓ üzem
Csavarfej biztosító furat toló

lapkés öntésnél. Az újító neve: 
Katona József (15 ezer forint). 
Tengelytömítés telefonzsinórral. 
Az újító neve: Császár Árpád 
(17 ezer forint). Rakodógép for
gószelep perselyezése. Az újí
tó neve: Németh Miklós (25, 
ezer forint). Szerszám rakodó
gép csapágygyürü kinyomásá
hoz. Az újító neve: Kis Var
ga József (B). Hőkezelő kocsi 
béléscsavar árnyékolása. Az 
újító neve: Harsány József 
(18 500 forint).

ÉRCDÜSITÓ ÜZEM
Kúpostörő szabályozómenet 

hézagolása. Az újító neve: Bi
hari József (95 ezer forint). Le
mezhajlító nyomószűrő-zseb 
gyártásához. Az újítók neve: 
f azekas Ferenc és Szabó Lajos

A Sárváriban kevésnek tartják 
a fiataloknak szóló műsortAnnak eldöntésére, hogy elegendő rendezvény van-e a Ságváriban az if júsági rétegek részére, bevált módszer, ha áttekinthetjük például az utolsó 3 hónap eseménynaptárét. De indulásképpen le kell szögeznem, hogy ha csak a külön rendezvényeket vesszük figyelembe, akkor valóban kedvezőtlen eredményre jutunk, de ez természetes. Azért természetes, mert a mozi és a színház működéséből következően hetente egy este szabad a színház- termünk, ami minden rendezvény szervezését igen megnehezíti. Persze a mozi és színház ittléte elég is, hisz igen sok ifjúságnak is szóló előadást jelent. Megint kedvezőbb a helyzet, ha más, folyamatosan működő alkotóközösségek, klubok körét és tevékenységüket vizsgáljuk. „Ifjú” emberek járnak a Nyitott Színpadba, s amit csinálnak az jórészt fiataloknak is szól, a mikroelektronikai szakkör tagjai közt is igen sok a fiatal, az Ifjúsági Klub számukra van, a gyermek- tánc-tanfolyam részükre indult, az iskolamozi látogatói szintén fiatalok, a színházjáró buszokon is jórészt

feldolgozásokat külön értékelik 
a kiíró szervek. Ezeket a dol
gozatokat március 15-ig kell be
küldeni a DOZSO-ba. Az 1984- 
es évben is szereplő brigádok 
közül, akik más új brigádokat 
„beszerveznek” a játékba érté
kes tárgyjutalomban részesül
nek. Év közben a brigádok 
pontot szerezhetnek a közpon
tilag kidolgozott keresztrejt
vények megoldásával, a mű
velődési ház számára végzett 
társadalmi munkával, újítások
kal, szabadalmakkal, találmá
nyokkal, s ezeket a pontokat a 
vállalati döntőig „viszik” a bri
gádok. A játék menete és dí
jazása hasonló a tavalyihoz. A 
nevezési díj csapatonként 300 
forint, a nevezési határidő: 
február 15. A nevezési díjakat 
a vállalat átvállalja magára, a 
csapatoknak tehát nem kell be
fizetniük semmit, csak a ne
vezési lapokat elküldeni a DO
ZSO-ba február 15-ig.

(15 ezer forint). Hidraulikus 
keret szalagdob szereléséhez. 
Az újító neve: Simon József 
(18 ezer forint). Körpálya a 
kúpostörők betétezéséhez. Az 
újítók neve: Bércesi János és 
Bihari József (B). Tálcás szi
vattyúalap. Az újító neve: Ba- 
lyi Ödön (18 400 forint). Csigás 
emelőárbóc kistraktorra. Az 
újítók neve: Budai Károly és 
Csontos József (158 700 forint). 
Tisztítófészek mészszabályozó 
kúphoz. Az újító neve: Bogdán 
János (9 600 forint). Színváltó 
csavar és irattartó lemez ro- 
botron könyveléshez. Az újító 
neve: Sáfrány István (8 740 fo
rint). Készülék vezetékoszlop 
függélyezéshez és beállításhoz. 
Az újító neve: Morvay István 
(14 ezer forint). Sablon a daru
vezetékoszlopok beállításához. 
Az újító neve: Morvay István 
(19 ezer forint). Szerelőpódium 
daruvezeték oszlopokhoz. Az 
újító neve: Morvay István (B). >

KUTATÓ-MÉLYFÜRO
ÜZEM I

Lábszelepes vízmintavevő fel
színi kutatáshoz. Az újító ne
ve: Szabados Sándorné (23 400 
forint).

KUTATÓ-FEJLESZTŐ
ÜZEM

Készülék munkadarab felfo
gásához forgácsoló gépeken. Az 
újító neve: Imrék Gyula (37 
ezer forint). Kevert levegős la
boratóriumi fatürmelék levá
lasztó. Az újítók neve: Guth 
Júlia és Grosity Vitályos és 
Markó Viktor (31 760 forint).

A zárójelben levő számok azt 
a többlet nyereséget jelentik, 
amit a vállalat az újítások al
kalmazásával éves szinten ér 
el.

(B): Balesetveszélyt, az egész
ségre káros tényezőket csök
kentő, vagy a munkahelyi kő. 
rülmények javítását szolgáló 
újítás. Hasznossága pénzben 
nem mérhető.

„ifjú” emberek utaznak, igen sok ifjúsági szocialista brigád volt és lesz vendégünk a szocialista brigádok klubjában. A tavaly tavasszal még működő Munkásakadémia is foglalkozott olyan kérdésekkel, melyek az ifjúságot is érintik. Eddig nem beszéltem a CB, Eszperantó és Honismereti Természetjáró, valamint a rádiós klubokba járó és a Képzőművészeti műhelyben, a fotókörben, a zenekarban és a népdalkörben dolgozó fiatalokról.Konkrétan visszatérve az elmúlt 3 hónap rendezvényeire, ki kell emelnem a művelődési ház -fotóköre által kiírt színesdia és tehetségkutató fotópályázatot, a MM vállalati és városi döntőit, a Tolcsvay együttes gyermekműsorát, az Ifjúsági klub Rock-karácsonyát.Elégedettek természetesen nem vagyunk, az utolsó hónap során a vállalati közönségszervezés hatékonyabbá tételére megtett erőfeszítéseink reméljük eredményesek lesznek és minél több konkrét ifjúsági művelődési igény fogalmazódik meg és elégítődik ki.Kocsi László

Akikérdez: Heistáb Judith
r

Aki válaszol: Csepregi Éva
magyar popéletben évek óta, de különösen hét éve ismert ez a név: Csepregi 

Éva. A Neoton família köny- nyed, fülbemászó zeneszónál nemcsak a hazai közönséget hódították meg, hanem a világ más országait is. Legnagyobb nemzetközi elismerésük a Yamaha Grand Prix feszivalnagydíja.
— Sok vád éri — és nem 

ok nélkül — a hazai me
nedzselést. Hátrányban ér- 
zitek-e magatokat emiatt, a 
nemzetközi piacon?— Nekünk ilyen szempontból szerencsénk van, ugyanis a Hanglemezgyártó Vállalat létrehozta első leányvállalatát, melynek igazgatója dr. Erdős Péter felvállalta együttesünk menedzselését. így nem érzünk semmilyen hátrányt. A külföldi turnék alkalmával lehetőségünk van új piacokrabetörni.

— Van is már komoly 
ajánlat?— Hogyne. A legfrissebb üzletünket Bob Hetley-vel kötöttük. Ö felvette a kifogástalan minőségű zeneanyagot Angliában, mj pedig a törökbálinti stúdióban ráénekeltük az angol szöveget. Illetve csak én, mert a többiek angol kiejtése nem volt elfogadható. A lemez magyar nyelvű változatán már mindannyiunkat íallhatják.

— Szeretném, ha beszél- 
nél a japán élményeidről. 
Mennyire mások ott a szo
kások, a zene, a jiatalok?— A japánok nagyon szeretik a zenét, de érdekes módon nem a mi általunk ismert pop—beat—rock-ot, hanem egy sajátos hangzásút. Leginkább a népzene és a Záray-számok keverékéhez tudnám hasonlítani, i A tizenévesek felnőttéválá- sának egyébként az is az egyik jele, hogy a poptól fokozatosan átpártolnak az említett zenéhez. Náluk nagy divat az ajándékozás. Bármilyen kis csekélységgel örömet, tudnak szerezni egymásnak. Ez a kedves gesztus a fesztiválon sem maradt el. Gyerekek jöttek fel a színpadra és a nekik legjobban tetsző résztvevő elé csomagot raktak le. En is kaptam egy díszes csomagolású dobozt. Mikor kinvi- tottam, egy hatolmas fürt szőlő volt benne.— Japánban nagy népszerűségnek örvend a base-1 ball. Ezeket a sportolókat!

Téli csend az Újmecsekalja melletti Béke parkban.Keller Gábor felvétele

Ságvári Mozi
2- án: Napló gyermekeimnek 

(magyar film).
3- án: Barbara királynő sír

felirata (lengvel film).
4- én: Sok pénznél jobb a több 

(USA film).
5- én: Éjszakai utazók (olasz

film). I
9- én: Garniszálló a főtéren 

(bolgár film).
10- én: Katasztrófa földön

égen (szovjet film).
Az előadások 16.00 és 18.00 

órakor kezdődnek.
Farsangi rendezvény

2-án: A Népdalkor családi 
estje. ,
Üzemi, vállalati rendezvények '

l-én 15.00 órakor: A Kutató
mélyfúró üzem termelési ta
nácskozása. |

1- én 18.00 órakor: Ybl Miklós 
szocialista brigád családi estje.

2- án 8.00 órakor: Szolgáltató 
üzem pártértekezlete.

2-án 8.00 órakor: A III. sz. I 
bányaüzem szocialista brigád- > 
vezetőinek konferenciája.

9-én 8.00 órakor: A IV. sz. bá
nyaüzem pártértekezlete. i

Csepregi Éva az ifjúsági házban.Horváth János felvételetalán jobban ajnározzák és reklámozzák, mint teszem azt, egy ismert énekest.— Még talán annyit erről az érdekes országról, hogy hihetetlen hangsúlyt és energiát fektetnek a reklámra, melynek fő eszköze az újság.
— Azok közé tartozol, 

akiket ismerünk, de még
sem tudjuk kik is ők való- 
jáhan?— Várom a villámkérdéseidet !

— Hány éves vagy?— 28.
— Családod?— Egyenlőre a Neoton família.
— Szakmád?

Tájékoztató
A Mecseki Ércbányászati Vál

lalat és a Kórház—Rendelőinté
zet között évek óta élő és mű
ködő együttműködési megálla
podás alapján kiemelten kívá
nunk foglalkozni a jövőben a 
MÉV nődolgozóinak nőgyó
gyászati intézeti háttérrel biz
tosított ellátásával, ezért dr. 
Szereday Zoltánnal, az I. sz. 
Szülészeti—Nőgyógyászati Osz
tály vezetőjével történt egyez
tetés után 1985. január 1-től a 
Bm. Tanács Kórház—Rendelő- 
intézet Szülészeti—Nőgyógyá
szati Osztályán működő I. és 
II. szakrendelésen hétfő, kedd 
csütörtök 8.09—12.00 óráig biz
tosítunk járóbeteg ellátást a 
MÉV nődolgozóinak. A rende
lés az ötvös utcai főkapun ke
resztül érhető el.

dr. Orbán István 
főigazgató főorvos

— Nincs.
— Kedvenc színed?— Sok van.
— Példaképed?— Rod Stewart.
— Barátnőd?— Szűcs Judith, Eszményi Viktória.
— Hová szeretnél még el

jutni?— Angliába és Párizsba. 
— Van olyan számotok,

amellyel különös célotok 
volt? Mondjuk — közön- 
ségszerzés?— Igen.— Sikerüli?— Nem.

— Hová mentek legköze
lebb?— Cannesba.

A Ságvári Endre 
Művelődési Ház 
februári programjából 
Stúdiógaléria
1~ 18-ig: Testvérvárosunk Lvov. 
kiállítás az MSZBT anyagából.

4-é-i 17.00 órakor: A képző-
művészeti műhely esztétikai 
előadássorozatából: Népi kőfa-' 
ragások. Lantosné dr. Imre Má
ria előadása.
Koncert

11-én 18.00 órakor: Kovács
Kati és az Universal együttes 
koncertje.
Kamaraszínház

6-án: A kaktusz virága.
8-in: A kaktusz virága. i
l.?-án: A kaktusz virága.
14- én: A megkerült fiú.
15- én: A megkerült fiú.
Az előadások 19.00 órakor 

kezdődnek.

együtt
Sajtótájékoztató 
az OTP és a Penta 
utazási irodánál

Január közepén sajtótájékoz
tatót tartott az OTP—Pent a és 
az Express Ifjúsági és Diák 
Utazási Iroda vezetősége.

— Az OTP és az osztrák Penta 
Tours iroda vegyes vállalkozás
ként működő utazási iroda, 
amely szervezetileg a takarék- 
pénztár fiókhálózatára épül föl 
— mondta bevezetésül Horváth 
László, az OTP igazgatója — 
más utazási irodákhoz képest 
fő sajátosságunk abban rejlik, 
hegy az osztrák—magyar elő
nyös idegenforgalmi lehetősé
geire épül fel.

Az utazási iroda profiljából 
adódóan elsősorban Ausztriába, 
illetve Ausztrián keresztül Eu- 
ópaba és tengeren túlra is 

szervez egyéni és társas utazá
sokat, igényes színvonalon. A 
sajtótájékoztatón elmondották, 
hogy elsősorban az európai kör
utazásokat, illetve a pihenő
ad ölési programokat és e ket
tő kombinációjából összeállí
tott utazásokat ajánlják. Az el
hangzott ajánlatokból különö
sen a 4—5, valamint a 10—12
napig tartó, Ausztria legszebb 
tájaira és legkeresettebb üdülő
helyire történő utazást, továb
bá a bécsi 3 napos társas, vagy 
egyéni utazásokat ajánljuk az 
érdeklődők figyelmébe.

Az európai körutak közül kü
lönösen az Ausztria—Svájc— 
Franciaország, Olaszország, Be
nelux államok, valamint Ang
lia—Skócia és a tengerentúlon 
az Észak-Amerika, Dél-Amerika 
és a távol keleti utak a figye
lemre méltóak.

Az OTP és Penta közös szer
vezésében a déli pihenőutakról 
is gondoskodik, 2—3 hetes ten
gerparti üdülést biztosít a ju
goszláv, olasz, francia Riviérán, 
továbbá Tunéziába és a Kanári 
szigetekre is szervez utakat.

Az egy hetes üdüléssel össze
kötött körutak közül különö
sen előnyös a portugáliai, ma
rokkói, görögországi, szicíliai 
és krétai programok, kedvező 
áraik miatt.

Az utak egy része Bécsből 
indul a résztvevőket (például 
Pécsről) az utazási iroda klí- 
matizált autóbusszal szállítja ki 
Ausztriába. Az utazási iroda 
vállalja természetesen az útle
vél és vízum beszerzését, az 
utasbiztosítást és a valuta ügy
intézését is.

Az utazások során 25—75 szá
zalékos gyermekkedvezményt 
biztosítanak, sőt 1985. január 1- 
töl új szolgáltatásként bevezet
ték a világ valamennyi légitár
saság járataira a repülőjegy 
árusítást Pécsett (OTP székház, 
Rákóczi u. 44.).

A továbbiakban elmondották, 
hogy bármilyen külföldre irá
nyuló csoportos vagy magán- 
s -.cmélveknek megbízása alap
ján kulturális, tudományos, 
sport, nemzetközi vásár, kon
ferencia stb. utazásokat szervez 
(vállalatok, intézmények részé
re is) és vállalják a szállás, 
útlevél és valuta ügyintézését 
is.

A forinttal fizethető nyugati 
utazások esetén a valutakeret 
az utazási irodát terheli és így 
az állampolgár részére biztosí
tott valutakeretet nem érinti és 
3 éven belül újra utazhat nyu
gatra.

Végezetül néhány 1985. évi ta
vaszi-nyári ajánlat: üdülés—• 
síelés Ausztriában: Stájer Al
pok, 19 nap 8—10 000 forint. Ke
let Tirol: 7 nap 3500 ATS. Gó
rok körút és üdülés: 13 nap 
4G00 ATS. USA—Havaii szigetek: 
15 nap 109 000 forint. Nyolc nap 
a tengeren vitorlással (Adria) 
11 300 forint. Dél-Amerika: Ve
nezuela—Kolumbia—Peru—Ecu- 
vador: 21 nap 125 000 forint- 
Isztambul: 5 nap 14 000 forint- 
üdülés Jugoszláviában (Adria): 
8 nap 7000 forint. Anglia—Skó
cia: 10 nap 27 000 forint. Ten
gerparti üdülés szafarival Ke
nyába: 16 nap 69 000 forint.

Bővebb felvilágosítás kapható 
az OTP fióknál (Pécs, Rákóczi 
út 44.).

Kovács Miklós
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Az első lépések

Számítástechnikánk története
„Nehéz dolog az átállás,
az új környezetbe való beilleszkedés”

Rehabilitáltak a Kutató- 
mélyfúró üzemben
Megtalálák azt a munkát, 
ami az életnek értelmet ad

manapság sok szó esik a számítógépekről, a számítástechnika ról, ami nem is csoda, hiszen a komputerek széles körű alkalmazása és „intelligenciája” segíti az embert az élet majd minden területén. Köztudott, hogy alig egy éve vállalatunknál is üzembe helyeztek egy R—10 M típusú számítógépet, de azt már kevesebben tudják, hogy a számítástechnika alkalmazása nem ilyen újkeletű a MÉV-nél. Persze hosz- szú volt az út az első mechanikus számológépektől a Videoton komputerének légkondicionált gépterméig.

Országh Sugár ElekEgészséges embert követel a bánya. A kedvezőtlen viszonyok között végzett munka azonban koptatja a bányászok egészségét. Egy idő után már olyan károsodások érik az ember egészségét, hogy már nem alkalmas bányamunkára. Ekkor következik be a rehabilitáció, vagyis a dolgozót orvosi javaslatra olyan munkára kell helyezni, amit még további károsodás nélkül elbír, meglevő energiáját még hasznosítani tudja a vállalat, a társadalom javára. Az egyre mélyebbre hatoló bányászat során mind Nehezebbek a körülmények, s a 30 éve folyó uránbányászat napról napra termeli a rehabilitáltakat. Elhelyezésük, vállalatunk jellegénél fogva bizony nem egyszerű feladat, s jelentős részben a külszíni üzemekre hárul. Egyéb irányú alkalmazásuk csak a vállalati távlati tervekben szerepel. A MÉV- nél 1983-ban 1 111 rehabilitált vagy rokkanttá vált dolgozót tart nyilván. E létszámból 192 fő 1983- ban vált rehabilitálttá, ebből 147 fő saját üzemen belül, 13 főt vállalaton belül órás üzembe helyeztek át.A Kutató-mélyfúró üzemben jelenleg 37 fő rehabilitált, zömében volt bányász dolgozik. Tirkala Ferenc azemigazgató véleménye:A vállalat gondjait ismerve bizonyos munkakörökben szívesen alkalmazunk rehabilitált bányászokat, annál ;s inkább, mert minket szorít a létszámhiány,1 bányaüzemek pedig nem tudnak oly sok rehabilitált- uak megfelelő munkát adni. Persze munkaköreink nálunk is korlátozottak. A bér- színvonal gazdálkodás következtében alkalmazásuk

bizonyos fokig kedvező számukra. Azt. kell mondanom, hogy szívesebben alkalmaznánk többet is közülük, ha el lehetne érni, hogy a rehabilitációs bizottság nem csak általában könnyű munkára alkalmasnak, vagy föld alatt.; munkára alkalmatlannak minősítené őket, hanem konkrétabban meghatározná, hogy milyen munkára nem alkalmasak, így szélesebb körben tudnánk foglalkoztatni a dolgozókat. Sajnos ez jelenleg nem így van! A másik gond az, és ezen a legutolsó rendeletek sem változtattak, hogy a rehabilitáltak nem érdekeltek anyagilag a hasznosabb, a maradék erőt jobban kihasználó, vagy jó munka végzésében.A Kutató-mélyfúró üzemben változatos munkaköröket töltenek be a rehabilitáltak. Munkájukról, életükről beszélgettünk néhányuk- kal.
Lukácsi József raktári anyagkiadó: — 1963-bankezdtem dolgozni a vállalat I. sz. bányaüzemében, később átkerültem a IV. sz. bányaüzembe. Utoljára a 67-es fejtési brigádban dolgoztam csapatvezető vájárként. Nem is dolgoztunk rosszul, 1974-ben a Vállalat kiváló ifjúsági brigádja címet. is elnyertük. 1979 óta általános egészségromlás miatt rehabilitáltak. A vállalattól elmenni nem akartam. Szerettem volna komolyabb munkát végezni, így örültem ennek a beosztásnak. Jól kijövök kollégáimmal, s azt hiszem nekik sincs semmi bajuk velem. Itt is kaptam már Kiváló dolgozó kitüntetést, s ez nagyon jólesett nekem.
Galamb István a II- sz. bányaüzemben volt a 34-es fejtési brigád csapatvezetője, most az üzem gondnoka, a szakszervezet tömegsport-felelőse.
Klak Miklós szintén raktári anyagkiadó: — 1960- ban jöttem a II. sz. bányaüzembe dolgozni, s 1980-ig voltam föld alatti. A vége- felé már a fenntartásnál dolgoztam. Rehabilitációm után az üzem vezetősége javaslatára ide jöttem, s nem bántam meg. Érzem, hogy munkámra szükség van, s ez nagyon fontos számomra. Jövőre nyugdíjba megyek, de nagyon fognak hiányozni munkatársaim és a munka is. Már gondoskodtam arról, hogy azután is tudjak mit csinálni: szőlőmben mindig van munka. Ez nagyon egészséges dolog.
Országh Sugár Elek a II. sz. bányaüzemnél volt aknász. Most. a külszíni geofizikai részlegnél dolgozik. Főnöke szerint igen aktív, főleg a technikai feladatok megoldásában, fejlesztésé-

Lukács Józsefben jeleskedik, munkájával maximálisan meg van elégedve. ö maga érdekes dolgot mond:— Nehéz volt annyi év bányamunka után kikerülni a megszokott környezetből, új munka, új feladatok, bizony nehéz volt. Sokáig úgy éreztem, felesleges ember vagyok, nincs is már rám szükség igazán. Nehéz dolog az átállás, az új környezetbe való beilleszkedés, még ilyen jó munkatársak között is.
Ádám Mihály a II. sz. bányaüzemnél volt vájár, most geofizikus technikus. Róla is csak jót mond a főnöke.— Le kell győzni a félelmet — mondja. — Félünk az új környezettől, a rengeteg rendelet buktatóitól. De azt. hiszem itt megtaláltam a helyemet, jól érzem magam.
Schlégh István a karot- tázs részleg mindenese, ha kell terepre megy, ha kell rajzol, vagy bármi mást megcsinál. Mindenki ismeri és szereti.
Nagy József ruhatáros, 

Ka-diró József a fúróberendezések anyagigényléseit intézi, Osztrosics János portás, Éles Dezső és Tóth Já
nos udvaros. Bereck László és Bátor Béla kompresszoros és szivattyúkezelő a most mélyített kutaknál, ök mindig vidéken vannak, nem sikerült velük beszélgetni.És sorolhatnám tovább is, de ez szinte lehetetlen. Mindannyian megtalálták azt a munkát, amely az életnek értelmet ad. Szidjuk, hogy sok, hogy piszkos, hogy fárasztó, de nem lehet meglenni nélküle. Egészségük már nem a régi, de amit tudnak, örömmel elvégzik.Koch László Egyed Imre felvételei

Cikksorozatunkban ezt az utat szeretnénk végigjárni, hiszen a számítástechnika alkalmazása terén vállalatunk az elmúlt két. évtizedben szép eredményeket mondhat magáénak.
— Hogyan is kezdődött? — erről kérdeztük dr. Vi- 

rágh Károlyt, a földtani kutatási osztály vezetőjét..— A számítástechnika alkalmazását az ércesedési adatok feldolgozása tette szükségessé. Az akkoriban használt mechanikus számológépekkel, búr nagyon lassú és nehézkes volt ez a munka, az ezeken végzett számítások eredményei perspektívát adtak a továbbiakhoz.— Ércesedésünk bonyolultsága miatt vállalatunknál igen korán megjelentek az igények a matematikai módszerek alkalmazása iránt. A hatvanas évek elején természetesen elképzelhetetlen volt a mi vállalatunk nagyságrendjében beszerezni egy elektronikus számítógépet. Ezért azt a stratégiát alakítottuk ki, hogy széles munkamegosztásban dolgozzunk a hivatott, a számítástechnikában jártas szakemberekkel. Választásunk a NIM Ipargazdasági és Üzemszervezési Intézetére esett. Egyébként ez felelt meg az akkori iparági irányítás elvárásainak is.
Küzdelem 
a hideggelA terepjáró ingajáratban van az ÉDÜ és a III. sz. bányaüzem mellett húzódó bányavíz csővezeték között. A vezetéknél nagy a sürgés-forgás. A mínusz 10— 17 Celsius fokos dermesztő hidegben a húszméterenként meglékelt vezetékből ömlik a víz, persze ott, ahol már sikerült a jég kiolvasztása. Gyorsan kell dolgozni, nehogy a fagyás legyen gyorsabb. A hulladékrongy és fáradtolaj meggyújtva feketén ég. Az emberek olyanok, mintha a szénbányából jöttek volna fel. A lékek lebilincselése elkerülhetetlen. Az itt. dolgozó 
Györkös József ruhája már páncélozott a ráfagyott jégtől. Szinte ropog. A forró tea nélkülözhetetlen.

Hambalkó János főenergetikus a fagyott földben csákánnyal képez ki csor- gáfc, hogy ne kelljen teljesen a víz alatt bilincselni.
Misák Csaba, Kollár Lász

ló fáradhatatlanul dolgoznak és irányítanak. Két napi megfeszített munka után ismét megindult a víz.Kcller Gábor

— Elliott 803 B típusú számítógépen kezdtük el a munkát. Ez akkoriban az országban található legmodernebb berendezés volt. A nagytömegű ércesedési adatok matematikai módszerekkel történő elemzésével akkoriban Dravecz József és 
Bodrogi Frigyes kezdett foglalkozni.

— Miért éppen az ércese- 
désre vonatkozó adatokat 
tanulmányozták vállala
tunknál legelőször?— Egyrészt ez volt a legnagyobb adathalmaz (több ezer "adatról van szó), másrészt a bonyolult uránérce- sedési .viszonyok miatt még a konkrét ércátharántolá- sok is csak valószínűségi jellegűek. Ezen számítógéppel végzett munkák eredményei korábban ismeretlen matematikai összefüggéseket mutattak ki. Az eredmények segítették az ércesedés és annak valószínűségét, eloszlásának megismerését. Bátorságot adtak az első vizsgálatok eredményei a modern matematikai módszerek alkalmazásának kiterjesztéséhez.— A gyakorlati számítás eleinte nem állt másból, mint az átlagszámításból, illetve súlyozott átlagszámításból. A hatvanas évek elején a földtani kutatás a beruházási tevékenység és a termelési volumen igen dinamikusan fejlődött, így

A nagy hidegben olajat a tűzre.Keller Gábor felvétele

szükségszerűen megjelentek az igények a különböző tárgyú optimum számításokra, azaz több lehetséges változat közül a legjobb kiválasztására. Példának okáért a bányabeli feltáró szintek optimális mélységközének (távolságának) meghatározására.— Megemlítendő, hogy ebben az időszakban váltak országszerte közkinccsé azok a matematikai—analitikai módszerek, amelyek a felfejlődő bányászat legkülönbözőbb témáiban megoldást ígértek. Például aknák, vakaknák, telepítésének optimális helymeghatározása.— A bányászati tapasztalatok egyre gyarapodtak. Gyűltek azok az adatok, amelyek lehetővé tették, a saját viszonyainkra kidolgozni, a mi bányáinkra vonatkozó paraméterek számításához szükséges összefüggéseket. Vállalatunknál konkrétan felmerülő problémák közül kiemelhető a feltárt és előkészített érc- vagyon mennyiségének megállapítására vonatkozó számítási módszerek, eljárások kidolgozása. Az előkészítettség mértékét az akkor rendelkezésre álló tapasztalatok alapján igen munkaigényes módon, mechanikus számológéppel, a valószínűségszámítás módszereivel kellett megoldani.— Összegezve a számítás- technika alkalmazására már nagyon korán igény jelentkezett vállalatunknál, hiszen már a mechanikus számológépek időszakában is igen fontos volt az, hogy könnyen kezelhető, táblázatokat és grafikonokat kapjanak kézhez a gyakorlatban dolgozó mérnökök és technikusok.
(folytatjuk)
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Terebélyesedik a női labdarúgósport

Hajrá lányok!
Van valami szívet, lelket (és szemet) gyönyörködtető a női fociban. Még akkor is, ha a lányok nem tudnak focizni. És ha még tudnak is! Országszerte megindult az érdeklődés hazánkban a női foci iránt, amely igazán fiatalos és fiatal sport.1984. áprilisában Forr Já
nos főkönyvelő, régi focista és sportrajongó, valamint Sára Elemér szb-titkár kezdeményezésére kezdték szervezni a Kutató-mélyfúró üzem női futballcsapatát. Éppen ezidőben került az üzemhez gondnoknak Ga
lamb István rehabilitált vájár a II. sz. bányaüzemből, 
ö vállalta az intézői, edzői feladatokat. A fiatalasszonyok, lányok között megindult a szervezés, s gyorsan megalakult az üzem futballcsapata: Csongrádi Ferenc- 
né, Ferka Krisztina, Károlyi 
Tiborné, Kovács Ágnes, Si
mon Gabriella, Simon Lász- 
lóné, Sólyomvári Erika, So- 
mogyvári Erika, Tóth Bea, 
Varga Teréz voltak az alapító tagok. Az ő lelkesedésük indította útra a mai csapatot is, amely már nem is egy üzemé, hanem az egész vállalaté, hiszen újabban a II. sz. bányaüzemből, Központból, ÉDÜ-ből is jelentkeztek új sporttársak: Pá
linkás Edit, Nagy Zsuzsa, 
Papp Judit, Herczegh La- 
josné, Czékus Mária, Husz- 
ti Mária és Vizslár Irén.

A lányok szorgalmasan edzettek, hetente kétezer a Ho Si Minh-parkban, s az eredmény nem is maradt el.. A balatonföldvári 2 napos sportvetélkedőn elsők, Kili- án-telepen harmadikak lettek. Ugyancsak bronzérmet, nyertek az SZMT Kupában és a városi bajnokságban a 10 indulóból a kezdőnek számító MÉV-csapat ötödik lett. Nem csoda, ha egyre többen ismerik őket, egyre nagyobb mérkőzéseiken a látogatottság. Persze a jövőben nagyobb propagandát kell még kifejteni, mert a szurkolók bíztatása nagy előny.Az 1984. évi eredmények birtokában bizakodnak, hogy 1985-ben is jól fognak szerepelni. Sajnos ilyenkor
Hírek A három fiatalember 

le akar szállni
A MAGYAR Honvédelmi Szövetség ejtőernyős szakága azoknak a 16 évet betöltött fiataloknak a jelentkezését várja, akik egy érdekes, szép sporttal akarnak megismerkedni. Jelentkezni lehet az MHSZ helyi szerveinél, február 15-ig, 13.00—16.00 óra között. Pécs, Szalai András u. 9., Mohács, Liszt F. u. 14., Komló, Kossuth L. u. 117.*A SZOLGÁLTATÓ üzem szakszervezeti bizottsága január közepén ünnepi évzáró értekezletet tartott a tömegsportban eredményesen sportolók és társadalmi aktívák részvételével. A kiemelkedő munkát végzők jutalomban részesültek.

Papp Jutka vérbeli focistaként tör kapura.Egyed Imre felvételetélen az edzési lehetőségek nem a legjobbak, mert a Nevelési Központban csak este fél nyolctól kaptak termet, s ez bizony sokuknak már késő.A sikerek mellett vannak problémák, melyeket éppen a további eredményesség érdekében jó lenne megoldani. A legfőbb az, hogy mivel most már vállalati színeket képviselnek, nincs igazi patrónusuk. Jó lenne, ha ezt valamelyik bányaüzem elvállalná, ez tovább növelné lehetőségeiket, anyagi és erkölcsi támogatást jelentene. Legszívesebben a II. sz. bányaüzemre gondolnak, ahol most is
Könyvajánlás

FÖLDES LÁSZLÖ A második vonalbanMásodik letartóztatása alkalmával úgy menekült meg a deportálástól, hogy harmadmagával kiugrott a politikai foglyokat szállító vonat ablakán. E sikeres szökés után visszatért Újpestre, hogy most már fegyveres harcra mozgósítsa az antifasisztákat. Egy izgalmas krimi fordulatait is túlszárnyalják azok a fejeze

Utazás közben sok mindent meghallok. így jártam a közelmúltban is, amikor a 40-es járatra a Sportcsarnoknál három fiatalember szállt fel, hogy a városközpont felé utazzanak. Az eléggé zsúfolt buszon kö- nyékkel igyekeztek maguknak helyet szorítani, s közben olyan kifejezéseket használtak, amit a jobbér- zésűek úgy szoktak emlegetni, hogy mosdatlan szájból jönnek elő.Mindez tartott egy ideig, többen vártuk a fejleményeket, míg egy testes-vállas középkorú férfi rájuk nem szólt, hogy nemcsak a közforgalmú járműveken, de egyebütt sincs helye a három fiatalember között folyt beszédmódnak. A válasz: még hangosabb és még ocsmányabb társalgás.A középkorú férfi útitársunkban forrni kezdett az

több tagúk dolgozik, az üzem vezetősége pedig közismerten sportbarát. Hang- súlyozottabb támogatást várnak a vszb tömegsportbizottságától, hiszen a felszerelés felújítása most már elodázhatatlan. Jó volna, hogyha Galamb Istvánnak akadna egy segítője, hiszen az edzői és intézői feladatok nagyon megsokasodtak.A bajnokságban, a pályán reméljük, továbbra is jól fognak szerepelni, de ehhez az is kell, hogy kicsit komolyabban vegyük ezt a sportot, hiszen a lányok lelkesedése megérdemli ezt. Koch László

tek, amelyekben Földes László a nyilas rémuralom idején már mint az újpesti partizánok vezetője, a város és lakói megmentéséért folytatott küzdelemről ír.Keresetlen, frázismentes, helyenként a szűkszavúság határát súroló tömör stílus, őszinteség, az eseményeknek és a szereplő személyeknek tárgyilagos, megértő bemutatása jellemzi azt az önéletrajzot.

indulat, s igyekezett a buszvezető fülke felé. Amikor a vásárcsarnok előtt megállt a busz kinyitotta a buszvezető fülke ajtaját, s a három fiatalember felé fordulva, rájuk mutatva hangosan így szólt:— Vezető kartárs, szíveskedjen egy pillanatig várni, mert ez a három fiatalember még le akar szállni.Azok ugyan tiltakozni kezdtek, hogy eszük ágában sincs leszállni, mire útitársunk megindult feléjük, s jó hangosan azt mondta:— Igenis, le akarnak szállni!A határozott és erélyes — de nem durva — fellépésnek meg is lett az eredménye, a fiatalemberek gyorsan le is szálltak a középső ajtón. Az utastárs csak annyit mondott:— Most már indulhatunk!

A lehetőségek 
már adottakLőjünk, vagy ne lőjünk? — volt a nagy kérdés még annakidején mintegy tíz évvel ezelőtt. Talán nem is lehetett erre nemet válaszolni a felmutatott eredmények folytán, mert az ÉDÜ mindig kiemelkedőt hozott a lövészetben. Következésképpen az üzemi lőtér építése, bővítése és korszerűsítése folyamatossá vált.A brigádnaplóból egyelőre elég volt — mondom. — Ugyanis ilyesmit nyomott a kezembe Misák Csaba, a MÉV—ÉDÜ MHSZ Klub titkára.Amint belelapoztam kiderült, hogy az nem egy brigádnapló, hanem egy jól működő klub memoranduma, mely tartalmazza a szervezeti szabályzatot is. És ez valami más. Ha „csak” a versenyek eredményeit nézem, akkor is úgy a női, mint a férfi puska és pisztoly lövészetben az ÉDÜ az elsők között szerepelt. Ezek szerint van itt élet, pedig a korábbi gyakorlási lehetőségek ugyancsak mostohák voltak. A lelkes gárda azonban mindezt áthidalta és bizonyított.S mi van most a lőtér- rel? Valkai Lajos, az ÉPK vezetője elmondja, hogy részükről az épület teljesen kész. Kisebb simítások vannak még hátra, melyek tavaszig, az idény beindulásáig a vizesblokkal együtt elkészülnek.S mi a klub gondja? Misák Csaba szerint az utánpótlással, de úgy is mondhatjuk, hogy a taglétszámmal van elsősorban gond. Kevés a női sportoló. A Kutató-fejlesztő üzem is hozzájárulhatna nagyobb létszámmal a tagság felfejlődéséhez. Ezen kívül az elnyert versenydíjak háttérben a fegyverszobában vannak, mintegy ömlesztve. Az elismerések sokasága nagyközönség előtti üveg- szekrényben kiállítva talán nagyobb kedvet adna a fiataloknak a fokozottabb fegyelemre tanító és nevelő sportághoz. Keller Gábor
Egy év után

Egy éve múlt, hogy megnyílt 
a Körösi Csorna Sándor utcá
ban a Hazafias Népfront I. sz. 
körzeti lakóterületi klub és ta
nácskozási központ. Munkájá
ról beszélgettem és készítettem 
mérleget Beke Józseffel, a HNF 
körzeti bizottsága elnökével. Így 
tudtam meg az alábbiakat.

— 1984. április 18-án a klub 
falán emléktáblát lepleztek le, 
s azóta a klub a nagy utazó 
és tudós, Körösi Csorna Sán
dor nevét viseli. Ezen az ün
nepségen többek között jelen 
volt Kádár László ny. egyete
mi tanár, a földrajztudomá
nyok doktora. Az akkor még 
egyedüli Körösi Csorna Sándor 
jalt-on ülő pécsi szobrát — 
Antal Károly alkotása — több 
állami és társadalmi szervezet 
megkoszorúzta. Ugyanakkor a 
nagy utazóval és tudóssal kap
csolatos képekből álló kiállí
tást rendeztünk, melyet 10 nap 
alatt több mint 1000 személy — 
iskolai osztályok, szocialista 
brigádok, egyének — tekintette 
meg.

— Egyéb tevékenység?
— A múlt nyáron a Hétfői

I
 Rejtvényünk vlzsz. 1., folytatva függ. 14., 24. és 2G. sorában 
La Rochefoucauld egyik aforizmáját közöljük. Megfejtésül az 
aforizmát kérjük beküldeni a szerkesztőség címére 1985. feb
ruár 10-ig. A helyes megfejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Erőszakkal el
vesz. 15. Műalkotás. l(i. Közé
pen fésül! 17. Izmos. 19. Ku
tyalak. 21. z. E. 22. -nél. rag 
párja. 23. Szenvedés. 25. Fo
lyadék. 27. Belső szerv. 28. D. 
M. 29. Pompás. 31. Egyenletes 
felületű. 33. Megbízott — rövi
den. 34. Szeszes ital. 35. Távol. 
37. Tea — németül. 38. Kettős 
mássalhangzó. 40. Megfen. 42. 
Paripa. 44. Azonos mássalhang
zó. 45. Nem azt. 47. Tisza mel
lékvize. 48. Bátor. 50. Fűszer. 
53. Becézett Róbert. 55. Gépko
csi típus. 57. Végtag. 59. Kes
keny utca. 60. Betűt vet. 61. 
Lantán. 63. Elás. 67. Igekötő. 
68. Sürgető szócska. 69. Készlet- 
felvétel. kimutatás. 71. Omla
dék. 72. T. Z,. 73. Hegyes rúd. 
75. Pompás. 77. Vendéglői lap. 
78. Síkidom. 79. Lantán. 81. Szá
mos. 82. Mer betűi. 83. Igekö
tő. 86. Vés. 88. Kínai súlymér
ték. 89. Becézett Ilona. 91. Té- 

I véműsor.
Függőleges: 2. Fedetlen akol. 

1 3. Tengeri bemélyedés. 4. Visz- 
i szasóz! 5. Igekötő. 6. Kiejtett 
mássalhangzó. 7. Nyelvi egység. 
3. íróeszköz. 9. Kutya. 10. Ha
za. ll. Erbium. 12. Fordított kö
tőszó. 13. Szellemi képesség. 18. 
Verskellék. 20. Szülő. 23. Rá

Téli teremfutball-sorsolásI. forduló február 7.:
19.30 óra: II. üzem—Szolgál

tató.
20.00 óra: Kutató-fejlesztő— 

Központ.
20.30 óra: Modellezők—Szálló. 
21.00 óra: IV. üzem—III. üzem.
21.30 óra: Kutató-mélyfúró — 

Anyagosztály.
Ügyeletes: Szolgáltató üzem.

Dunántúli Napló szervezésében 
vonattal Szigetvárra és Mo
hácsra kirándulásra mentünk, 
ahol megtekintettük a városok 
múzeumait, emlékhelyeit, s ha 
kissé fáradtan is, de kellemes 
élményekkel jöttünk haza. Az 
ősz folyamán volt még egy ki
rándulásunk Harkány—Siklós— 
Gyűd-re, melyhez a MEV biz
tosított önköltséges áron autó
buszt, mivel a kirándulók na
gyobb többsége MÉV-nyugdíjas 
és hozzátartozója volt. Ígéret 
szerint a jövőben is támogat
ják ilyen irányú kezdeménye
zésünket.

— Terveik?
— A múlt évadban négy al

kalommal tartottunk jogügyi 
tanácsadást, melyen GO—70 fő 
vett részt. Sokkal többen az 
egészségügyi előadásokon — fő
leg idősebbek — melyeket a 
körzeti orvosok tartottak.

— Elkészült az 1984/85. téli 
munkaprogramunk, s ezek sze
rint továbbra is rendezünk jog
ügyi és egészségügyi előadáso
kat. Költségmentesen szerve
zünk szakképzett varrónő ve

ma. 27. „ML”! 29. Omladék. 30. 
Káposzta fajta. 32. Zamat. 33. 
Honnan. 36. Szintén nem. 39. 
Egyfajta számtani műveletet 
végez. 41. G. U. I. 43. Folyó a 
Szovjetunióban. 46. T. B. 49. 
Magamra. 51. Indíték. 52. Tisz
teletlen, kihívó. 54. Római 49. 
56. Női hangnem. 58. Bokros 
terület. 62. Fundamentum. 64. 
Fegyver alkatrész. 65. A fale
vél is ilyen. 66. Tartó. 70. Er
bium. 73. végtag. 74. Paripa 
(ford.). 76. Vízzel tisztít. 77. Sze
désre alkalmas gyümölcs. 80. 
Maros menti város. 82. Becé
zett női név. 84. Előtti helyre. 
85. Római három. 87. Lírai köl
temény. 88. Dugaszol. 90. Mint 
a függ. 54. 91. H. M. 92. Ra
don. 93. Mesebeli vnrdMlí. ai. 
S. A.

Juhász Károly
Lapunk január 1-i számában 

közölt keresztrejtvény megfej
tése:

A tudomány nagy erőfeszí
tést és hatalmas szenve
délyt követel az embertől.

Könyvjutalomban részesültek: 
Pataki Sándorné (7940 Szentlő- 
rinc, Ifjúság u. 1/d.), Sebők 
László (7632 Pécs, Fazekas M. 
u. 16.) Kaszti József (7634 
Pécs, Pálma u. 13.).

II. forduló február 14.:
19.30 óra: Kutató-mélyfúró— 

Szolgáltató.
20.00 óra: III. üzem—Modelle

zők.
20.30 óra: Központ—II. üzem. 
21.00 óra: Anyagosztály—IV.

üzem.
21.30 óra: Szálló—Kutató-fej

lesztő.
Ügyeletes: II. üzem.

zetésével szabás-varrás tanfo
lyamot, valamint kézimunka 
tanfolyamot. Továbbá fényké
pező szakkört, ahol elsajátít
hatják a fényképezés elméleti 
és gyakorlati ismereteit, filme
ket hívnak elő és fehér-fekete 
fényképeket, nagyításokat ké
szítenek.

— A klub keretében a JPTE- 
röl 9 fős tanárjelölt brigád in
gyenesen a klubban korrepe
tálja a rászoruló tanulókat) 
társadalmi munkában.

— A klub vezetősége pályá
zatot nyújtott be az Országos 
Közművelődési Tanácshoz, S 
bíznak annak elnyerésében.

— Pécs város felszabadulásá
nak 40. évfordulójára kiállítást 
rendezünk, mely 1985. április 
4-ig lesz nyitva, közben elő
adások is lesznek.

— A HNF körzeti bizottsága 
készül a lakó- és házbizottsá
gok választására, valamint a 
tanács és képviselő választá
sokra.

— Igyekszünk a klub régi és 
új tagjainak bőséges programot 
nyújtani.

Kiss József



A MECSEKI ÉRCBANYASZATI VALLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA

XII. ÉVFOLYAM 4. SZÁM ARA: 2,30 FORINT 1985. FEBRUÁR 15.

Bizalom, felelősség, tenniakarás

Pártértekezlet a II. sz. 
bányaüzemhen...

Ülést tartott a szakszervezeti 
bizalmi testület
Napirenden az 1985. évi gazdálkodási 
és szociálpolitikai terv, hétszázalékos bérfejlesztés, 
kollektív szerződés médositásvállalati szakszervezeti bizalmi testületi ülést január 25-én tartották a Központ tanácstermében. Az ülésen részt vettek az üzemek meghívott ni- —in gaz(jas£gj vezetői, valamint Szalai András, a BDSZ osztályvezető helyettese is. Az előre kiküldött írásos anyag mennyisége is arra utalt, hogy igen fontos tárgyalásra kerül sor, hiszen napirendre került a vállalat 1984. évi gazdálkodásának értékelése, az 1985. évi termelési—gazdálkodási terv, valamint annak szociálpolitikai tervfejezete, az ez évi bérfejlesztési irányelvek, a szakszervezeti szervek ülésterve, a kollektív szerződés módosítása stb. A beterjesztett anyagok véleményezése előtt Tóka Jenő vezérigazgató, Bimbó József szociális igazgató és Mészáros István vállalati szb-titkár tartott vitaindítót, illetve ismertették az írásos anyagok módosítását.

í ’

Az írásos beszámoló szerint a vállalat — a felmerült nehézségek ellenére — az 1984. évi termelési célkitűzéseit teljesítette és egy sz.<4.óny összegű nyereség is ^lentkezik. A vájvégi lét- ^:.lrr>, illetve műszakhiányelsősorban^ dolgozókat u/oan az erctermelesre lefo yiíották» s az amiatt ke-]•", / 26 vágatlemaradás pót- asara lengyel vendégmun- , ásókat foglalkoztatott a vállalat.A vegyi dúsítmány exportot ütemterv szerint teljesítettük, a minőségi követelményeknek megfelelő- ?• A kiegészítő tevékenyégből megemlíthető az önt- ?nytermeiési és a bérfúrá-terv túlteljesítése..-A beruházási munkák n <Pontját az V. sz. bá- lét .Zem képezte, ahol több k - s.ítmény határidőre el- s?e.s,zül_t, de nem sikerült a /allítóakna üzembehelyezé-A vállalati létszámtervet ’•1 százalékkal túlléptük, d® a vájvégi létszámtervet Csak 98,3 százalékra sike- rült teljesíteni. A baleseti

Csöndör László felvétele

helyzetünk javult az előző évhez képest.A munkahelyek anyagellátása általában kielégítőnek értékelhető, de esetenként nehézségek voltak egyes szerszámféleségekből, bányászlámpákból.összességében éves munkánk eredményes volt, de az előző éveknél szerényebb összegű nyereséggel számolhatunk. ©A vállalat 1985. évi gazdálkodási terve a lehetőségek figyelembevételével készült. A nyersércterme- lésünket tonnában 4,3 százalékkal, fémkilogrammban 2 százalékkal tervezzük növelni. A vágathajtást a múlt évi szinten tervezzük, s kisebb mértékben — 8,9 százalékkal — növeljük a bányafúrást. Az osztályozási és vegyi feldolgozási tevékenységünket egy-egy százalékkal növeljük. A műszergyártás termelését és értékesítését 17 százalékkal kívánjuk ' növelni.1985-ben folytatjuk az V. sz. bányaüzem beruházási munkáit mind külszínen, mind föld alatt. Az Ércdúsító üzemben folytatódnak

a rekonstrukciós munkák és tervünkben szerepel a telefonhálózat korszerűsítésének befejezése is.A műszaki fejlesztési munkákat elsősorban a bá. nyásznt és a vegyi technológiai fejlesztéseknél végezzük.Az éves terv a foglalkoztatott létszám 1,2 százalékos növelését tartalmazza. A növekmény fele a bányaüzemeknél, a további része a külszíni üzemeknél jelentkezik.A vállalati gazdálkodás eredményessége érdekében nagyobb gondot kell fordítani az anyaggazdálkodásra, csökkenteni kell az energiafelhasználást, javítani kell a termelékenységet.A bizalmi testület állást foglalt abban, hogy a tervteljesítést két kommunista műszakkal segítik. Az első műszakot március 23-án, a másodikat novemberben teljesítsék a dolgozók, s az ellenértékét szociális alapok bővítésére fordítsa a vállalat. 0Vállalatunk jellegéből adódóan a szociálpolitikai

tervfejezet igen sokrétű feladatokat tartalmaz. A több mint harmincoldalas terv a munkavédelem, a környezetvédelem, baleseti oktatás, tűzvédelem, védőruhaellátás, kulturális és porttevékenység, étkeztetés, üdültetés, segélyezés, lakásellátás, munkásszálló, munkásszállítás, üzemegészségügy, a munkaverseny, a rétegpolitika stb. kérdéseit tartalmazza. Megjelöli az egyes feladatok határidejét, a végrehajtás felelőseit, a költség nagyságát és forrását.A szociális terv 1985-ben 263 645 ezer forint felhasználással számol. Ez azonos árszinten mintegy 6,5 százalékkal magasabb, mint az előző évi terv. A fenti ösz- szegből a munkavédelem 62 millió, a kulturális és sport- tevékenység 9,6 millió, a szociális ellátás 192 millió forinttal részesül.A terv egyes részei még nem pontosak. Keresni kell például a lakásépítés bővítésének lehetőségeit. Eddig mintegy 167 lakás — zömmel családi ház — építésére látszik lehetőség, de ehhez a pénzügyi forrásokat is meg kell teremteni.A testületi ülés állást foglalt, hogy a perkoláción dolgozók tisztálkodási lehetőségét meg kell vizsgálni, tervbe kell venni annak megoldását is.©Az 1985. évi bérfejlesztéssel kapcsolatban két változat került a testület tagjai elé. A vállalat ez évben a központi keresetszabályozás rendszerébe tartozik, s ennek keretében hét százalékkal növelheti a kereseteket. Ez azt jelenti, hogy a dolgozók bére átlagosan egy főre vetítve 6956 forinttal növekedhet (havi átlagos növekedés 580 forint).
(Folytatás a 3. oldalon.)

A bányaüzem pártértekezletére február 2-án került sor, ahol három napirendi pont volt: 1. Az üzemi pártbizottság beszámolója a XII. kongresszus óta végzett munkáról. 2. A XIII. kongresszus irányelvei. 3. Az üzemi pártbizottság tagjainak és küldötteinek megválasztására került sor.A napirend ismertetése itán Barcsa Zsigmond, a jártbizottság titkára mintegy bevezetőként részleteden szólt az alapszervezetek eredményes tevékenységéről. Köszönetét fejezte ki a tisztségviselőknek, az elmúlt ötéves ciklusban végzett nunkáért. Bogár Imre, a jártértekezlet elnöke, ezt követően ismertette a vállalati pártbizottságnak a oártértekezlethez írott leve. lét. © •A XII. kongresszus óta végzett munkáról huszonhárom oldalas beszámoló készült. Mindezek ismereté, hen került sor a hozzászólásokra.
Sós Emil hozzászólásában beszélt a pártegységről, a Jártéletről, a taggyűléseken esetenként előforduló pasz- szivitásról, munkamódszerbeli változtatást javasolt, de szólt, a pártfegyelem lazulásáról is. Hangsúlyozottan beszélt a papírmunka egyre nagyobb elterjedéséről.
Kecskés József hosszasan beszélt a rehabilitálásról, annak anyagi és emberi oldaláról. Javaslatként felvetette, a rákszűrés bevezetésének szükségességét.
Schlitt András a fiatalokból, a szakmai gondokról beszélt, de szólt a munkafegyelem lazulásáról, a fluktuációról, az anyagi megbe- 'sülésről, a fiatalok lakáshoz jutási nehézségeiről.
Vincze Ferenc a párt és a szakszervezet közötti jó munkakapcsolatról beszélt. Szólt a szakszervezeti munka elmúlt öt évének fejlődéséről, az üzemi demokrá. cia tartalmasabbá tételéről.
Bujtor Béla hozzászólásában részletesen beszélt a negyvenórás munkahét be

...és a Szolgáltató üzembenNyolcvan küldött részvételével került sor február 2-án a Szolgáltató üzem pártértekezletére a Ságvári Endre Művelődési Házban.A XII. kongresszus óta végzett munkáról szóló beszámolóhoz Morvay Nándor, az üzemi pártbizottság titkára fűzött szóbeli kiegészítést. Hangsúlyozta, hogy a beszámolási időszakban az üzem alapvető gazdasági feladatait teljesítette. A gazdálkodás minőségének javításával, a beruházási tevékenységgel és a műszaki fejlesztéssel a bányaüzemek kiszolgálása javult. Számottevően javultak az üzemben az élet- és munkakörülmények. A lakás- helyzet szintén tovább javult, viszont a dolgozók 75

vezetésének körülményeiről, az egészségügyi szolgálatról, ezzel párhuzamosan a rehabilitációról, a bérfejlesztés gondjairól, a II.—V. sz. bányaüzemi feladatokról. Egyben meg is válaszolva az e témában előtte szólóknak.
Dr. Geisz Mihály, az MSZMP Baranya megyei Bizottság osztályvezetője beszélt a megye iparáról, kiemelten a bányászatról, az 1984-es teljesítésről, a teljesítmény csökkenéséről, a műszaki fejlesztés lassúságáról. Szólt a bányászbérek mérséklődéséről, a megkopott. kedvezményekről. Egyetértett az előtte szólók rehabilitációval kapcsolatos felvetésével. Kihangsúlyozta azokat az erőfeszítéseket, melyeket a megyei pártbizottság tesz a bányásztársadalomért. Szólt továbbá a gazdasági gondokról, a gyorsabb gazdasági növekedés megalapozásáról.
Kablár János, a vállalati pártbizottság nevében köszöntötte az értekezlet résztvevőit, majd a vállalati pártbizottság a XIII. kongresszus tiszteletére kiadott oklevelét a III-as körlet pártalapszervezetének átadta.Mindezek után bejelentette, hogy Barcsa Zsigmond egészségi állapota miatt, kérte felmentését és más, könnyebb munkakörbe helyezését. Méltatta Barcsa Zsigmond életét, munkásságát, 33 éves párttagságát, s átadta a vállalati pártbizottság dicsérő oklevelét Barcsa Zsigmondnak.©A hozzászólásokat követően Barcsa Zsigmond reagált az elhangzottakra. Megállapította, hogy a közel hatórás értekezleten tartalmas, érdemi vita alakult ki, melyet a huszonegy hozzászóló nagyban elősegített.A vita tapasztalatainak alapján a pártbizottság ötéves tevékenységéről szóló jelentését az értekezlet résztvevői elfogadták és ötpontos határozati javaslatban rögzítették. Ugyanígy az értekezlet állAstfoglalt. a XIII. kongresszus irányelveiről.Ezután került sor a 25 tagú pártbizottság, majd a 7 tagú végrehajtó bizottság és a pártbizottság mellett működő munkabizottságok megválasztására. A pártbizottság titkára Hagyó 

Árpád lett. Veress Tamás
százalékának bérhelyzete igen kritikus.Ezt követően Oletics Ká
roly, a pártértekezlet elnöke ismertette a vállalati pártbizottság levelét, mely után a vita következett.0

Révész Béla megállapította, hogy a személycserék nyugodtabb légkört eredményeztek az üzemben. Továbbá az energiatakarékosság terén a jobb koordinációt szorgalmazta az üzemek között.
Pék Sándorné, a politikai kiadványok terjesztésének eredményeit, a párttagok tájékoztatásának és felkészítésének fontosságát hangsúlyozta.
(Folytatás a 2. oldalon).
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Pártértekezlet 
a Szolgáltató

(Folytatás az 1. oldalról.)
Lantos Pál elmondta, hogy véleménye szerint, az élet- és munkakörülmények javításában az üzemi szb tekintélye nőtt, de ez nem mondható el az országos szak- szervezeti szervek munkájáról.
Privarics Sándorné a nődolgozók helyzetét elemezve kifejtette, hogy az erkölcsi elismerés jobb, mint a férfiaknál. Sajnos a gyes után többségük nem jön vissza, mert a városban is keres annyit, mint nálunk, sőt többet — mondotta.
Bánik Jenő elismerőleg szólt a pártszervek gazdasági munkát segítő tevékenységéről, valamint a szocialista* brigádok, a baleset- elhárítási és az újítási versenymozgalmak eredményeiről.
Vida Attila arról szólt, hogy az üzemben kevés az iparitanuló. Felvetette továbbá a KISZ-ben folyó politikai oktatás ötletszerűségének tarthatatlanságát.
Halász István a káderekkel való foglalkozás terv- szerűségével és a vezetők kádernevelő tevékenységének fontosságáról szólt.
Garamvölgyi László elmondta, hogy a külszínen emberhiány van, mely a társadalmunkban meglevő elosztási viszonyok nem megfelelő alkalmazásából fakad.
Verebes Tibor a fiatalok lakásgondjairól és családalapításának nehézségeiről szólt.
Lóránt László a munka- védelmi őrhálózat, a szocialista munkaverseny .és a kulturális tevékenység fej-; lesztésében a párt és a tö- megszervezetek együttes felelősségét hangsúlyozta.
Magony István és Maros- 

völgyiné Rónaky Magdolna az ideológiai munka, valamint az információs rendszer fejlesztésének fontosságát emelte ki hozzászólásában.
Imre István a nyugdíjba vonuló párttagok, lakóterületi pártmunkára való

üzembenfelkészítését, javasolta eredményesebbé tenni.
Varga Jenő politikai munkatárs a vállalati pártbizottság értékelését tolmácsolta és köszönetét mondott az üzem kommunistáinak felelősségteljes munká. jukért. A továbbiakban válaszolt a felvetett kérdésekre, de egyben kérte a küldött elvtársakat, hogy a felsőbb pártértekezleteken is vessék fel e gondokat.A pártértekezlet a dokumentumokat a szóbeli kiegészítésekkel elfogadta, majd megválasztotta a 25 tagú pártbizottságot, melynek titkárává ismét Morvay 

Nándort választották meg.K. J.

A pártpropaganda fejlesztéséért

Tanácskoztak a vállalati párt propagandistái. Tájékoztatást kaptak Varga Mihály főosztályvezetőtől a vállalat múlt évi tervteljesítéséről, ez évi feladatairól, meghallgatták dr. Szirtes Gábornak, az MSZMP Baranya megyei Pártbizottsága munkatársának előadását a szocialista közgondolkodás és életmód helyzetéről megyénkben. Csöndör László felvétele
1945 - Országépít ők- 1985

€<clmny&z
A Mecseki

Ércbányászati Vállalat 
dolgozóinak lapja 
Felelős szerkesztő: 
Kisdaróezl János

Szerkesztő: 
Ragoncsa János 
Szerkesztőség:

7033 Pécs,
Hajnóczy u. 35. 
Telefon: 15-851

Vállalati tel.: 7-147, 7-108 
Kiadja:

a Baranya megyei 
Lapkiadó Vállalat 

Felelős kiadó:
Braun Károly 
Kiadóhivatal:

7G01 Pécs, Hunyadi út 11. 
Telefon: 15-000

MÉV Nyomda
7033 Pécs,

39-es dandár út 19. 
Felelős vezető: 
Sperczel János

Megjelenik kéthetenként 
Előfizetési dij egy évre 

55,20 Ft 
Előfizethető

a szakszervezeti bizalmiaknálNy-623-4

gyék mindazokat, akik alkalmasak arra, hogy az egy-

jó szemmel, hogy a Kommunista Párt egyre erősebb lesz, munkája egyre hatékonyabb és, hogy az ország irányítójává válik.— 1948 volt a két párt egyesítésének időpontja, de előtte már jó előre meg kellett szervezni, hogy milyen bizottságok jöjjenek
Mottó: Negyven év hosszú idő létre. Az ő feladatuk volt. 

egy ember életében, ugyanis, hogy szambave- 
Az idő múlásával meg
kopnak, elhalványul
nak az emlékek, de a . , „
negyven évvel ezelőtti séges partba, a Magyar 
események olyanok Dolgozók Pártjába kerül- 
voltak, hogy azok ki- i,p<i<!pnpk
törölbctetleniil megma- nessenen.. 
radtak az ember em- _ Azt hiszem nagy se- 
lekezctében. gítség volt számunkra az,— Az én életemben a felsza- hogy a párt meghirdette a badulás — meséli Bányai földosztást és ebben nagyon 

Ferenc, a vállalat nyugdí- következetes is maradt. Eb- jasa — előbb kezdődött, ben a munkában az élhar- 1942 novemberében szöktem cosok, a kommunisták vol- át a szovjet csapatokhoz, tak, ami nem volt könnyű Banyai Ferenc haza 1945 júniusában jöt- feladat Tolna megye is atem. Ezt követően azonnal földesurak megyéje volt és ló. Bonyolult, kemény és kö- tagja lettem a Kommunista sok ezer holdat kellett ah- vetkezetes munka volt, per- Pártnak, majd hamarosan a hoz felosztani, hogy a nincs- sze nemcsak Szekszárdon, Szekszárd városi pártveze- teleneket földhöz jutassuk, hanem szerte az egész or- tőségnek. Ez mindenesetre tömegbá- szágbán, mire elértük azt,— Munkánk nem volt zist jelentett a munkások hogy a dolgozó tömegek fel- könnyű, hiszen nagy volt a mellett. Sok harcba került jsmerjék azt, ez az egyet- nyomas, a reakció, de a az, mire mellénk állták a , , , ’. - . ,párt mindent megtett. A fo- parasztok. len palt- ame1^ az ° erde’rint bejöveteléig mindenki- — összegezve, azt. szeretnek nehéz volt az élete, itt ném elmondani, hogy a elsősorban a munkásokra, munka, amelyet mi 1945- szegényparasztokra gondo- tel 1948-jg végeztünk a lók. Akkori életünkre talán pártban nem volt hiábava- jellemző lehet, hogy például a pártszervezetben szombat, vasárnap táncestélyt tartottunk s a belépődíj kettő darab tojás volt. Ez elmúlt, de a politikai harc az szinte éjjel nappal folyt, hiszen akkor volt a legnagyobb „csata” azért, hogy ki marad hatalmon.A forint megjelenésével könnyebb lett a dolgunk, mert amit megígért a párt, azt teljesítette és a forinttal jól tudtunk gazdálkodni. Könnyebb lett, de egyben nehezebb is, mert az ellenséges erők bizony komoly támadást indítottak nem csak a Kommunista Párt, de a forint ellen is.Sokféle politikai munkát végeztünk, a felvonulástól kezdve a falujárásig. Az utóbbit szeretném kiemelni, hiszen ekkor vasárnaponként mindig falura jártunk, a szakmunkások dolgoztak, mások politikai agi- tációt fejtettek ki azért, hogy az embereket megnyerjék a párt részére. Nem kis munka volt, hosszú időbe telt. Sokan nem nézték

keiket képviseli. így sikerült elérni, hogy közel egymilliós párttá alakultunk. Lejegyezte: Veress Tamás

Középpontban a termelés segítése 
Az ifjúsági szövetség 
1985. évi feladataiA KISZ MÉV Bizottsága igazodnunk a változó felté- elfogadta az 1985. évi mun- telekhez, a meglevő tapasz- kaprograrriját. Az akció- tálatok alapján meg fogjuk program a gazdasági építő- újítani a KISZ tudatformá- munkával kiemelten foglal- ló tevékenységének tartal- kozik. Többek között a ki- mát és rendszerét. Kerüléseit munkanapok számá- jük a kultúrmunka akciónak további csökkentésére, centrikusságát, inkább a a vállalati elvárások telje- már meglevő nagy rendez- sítésének érdekében az egyé- vényeink hatékonyságát, ni és a kollektív verseny- minőségét javítjuk, ezzel is mozgalmakban való aktív hagyományokat teremtve az részvételre hívja fel a fi- utánunk következőknek, gyeimet. Valamennyi rendezvénynélTárgyévben a hagyomá- keressük annak lehetőségét, nyes vájár-vetélkedő mellett hogy—a—ttatnhjk tjnlódusun autószerelő vetélkedőre is vehessenek részt a progra- sor kerül. mokon.A fiatalok lakáshoz jutá- E célkitűzés jegyében ke- sának segítése, a vállalati rül megrendezésre a válla- tömegsport-szertár felszere- lati júniális június 8-án lésének bővítése, a KISZ- Égertetőn.alapszervezetek anyagi le- Az 1985-ös év lesz hiva- hetőségeinek növelése érdé- tott bizonyítani a vállalati kében 1985. március 23-án szintű szb—KISZ tömeg- KISZ kommunista szómba- sport-bizottság létrehozásától tartunk, melyet kibőví- nak szükségességét, megala- tünk hulladékgyűjtési ak- pozottságát.?ióval és a Mecseken vég- A KISZ-szervezetek fel- zendő társadalmi munká- építési korszerűsítésével, val. Így kívánunk munka- szervezeti önállóságuk nö- lehetőséget teremteni az if- vekedésével, a vállalati tes- júsági mozgalomért tenni tület egyenes arányban nö- akaró valamennyi kollektí- véli elvi, politikai irányító, vának, dolgozóinknak.A politikai nevelő munka területén is jobban kell elemző tevékenységét.Hrisztov B. Ivánés vezetőségek garantálják e feltételeket. A 39 titkár közül nyolc, míg a 162 vezetőségi tag közül 56 új.,, ...... , , , .................... Többségük közép- vagy fel-nalva politikai lelelős- sodnek. Párttagságunk, köz- cnfokú iskolai vénzottséanel séggel szóltak társadal- véleményünk így is hozzá- rendelkezik 40 stózalékuk munk, népünk dolgai járul a pártkongresszus politikailag’is közép- és felboldogulása, a szocialista munkájához, a következő sőfokon képzett A munká- építés eredményeiről, gond- ciklus politikai célkitűzései. sokat és a termelést irányí- A Magyar Szocialista jajról, ezen belül szűkebb nek körvonalazásához, az tékát 153-an képviselik. A Munkáspárt XIII. kong- pátriánk — vállalatunk — országos és helyi politika megválasztott tisztségvise- resszusára való felkészülés helyzeterői, a jövő lehetőse- kialakításához. tők elnyerték a tagság bi-egyik jelentős és fontos ese- geh'ol- Mind a hozzászólok, a választások előkészítése zalmát, a bizalommal úgy ménysorozata zajlott le ja- mind az állásfoglalások kap- során a jelölőbizottságok kell élniük, hogy a kong- nuár 7. és 20. között. Párt- csolódtak az irányelvek va- felkeresték a párttagokat, resszust követően munká- alapszervezeteink megtár- lamennyi fejezetéhez. Leg- véleményt kértek a kialakí- jukkát, helytállásukkal bi- gyalták a kongresszusi többen az életszínvonal, tandó vezetőségek, a titká- zonyítsák rátermettségüket, irányelveket, állásfoglalást életkörülmények, a szociál- rok személyére. A kiválasz- alkalmasságukat, alakítotak ki és fogadtak el politika, a gazdasági építő- tásnál, a javaslatok kiala- Pártalapszervezeti titká- a dokumentumok megítélé- munka, társadalmi és poli- kításanál azokat vették fi- rok' II sz bányaüzem: I- séről. Ezek a taggyűlések tikai viszonyainkról beszel- gyelembe, akiket a tagság es körlet: ' Medve András. voltak hivatottak az alap- 1°^- A felvetések, javasla- legalkalmasabbnak tartott, n-es körlet: Krix István. szervezeti vezetőségek és a tol*, kritikai észrevételek Követelmény volt, hogy a m_as körlet: Baranyi Sán- titkárok, valamint a fel- szocialista epitomunkank jelöltek munkája, magán- dor lv.es körlet: Kiss Gé- sőbb pártszervek küldött- eredményeinek oltalma, ve- élete példamutató legyen. za Gépészet—fúrás: Faze- értekezleteire a küldöttek delme érdekeben a meg- Élvezzék munkatársaik, kas Imre. Szállítás: Batári megválasztására is. ujulás a környezetük bizalmát és Kálmán. Iroda: GyőréiA kongresszusi irányéi- nytben, ezekéit való tenni- László.vek vitái az akkortájt igen akarást tettrekészséget fe- megbecsülését. Elméletileg, bányaüzem- mélv-kemény és zord időjárás el- Jezték ki. politikailag felkészültek le- ®z; ba"^ ^éla.' Mélylenére „forró” hangulatban, A kongresszushoz szóló gyenek, határozottan állja- s7int j j' . Kovák György.zajlottak le. Párttagságunk QZenet a pártfórumok kü- nak ki a párt politikája Mélyszint III.: Kovács Jó-— környezetük, munkatar- ... ...saik, dolgozóink véleményét lonbóző lépcsőin egyre bo- mellett.is meghallgatva és felhasz- vülnek, gazdagodnak, színe- A megválasztott titkárok (Folytatás a 4. oldalon.)

Élvezik a tagság bizalmát...
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Illést tartott a szakszervezeti
bizalmi testület
(Folytatás az 1. oldalról.)Kérdés azonban, hogy mely üzemek, csapatok, szakmák kapjanak kiemelést, hogyan differenciálja a vállalat, milyen legyen a bérpolitika? Nem kétséges, hogy a beterjesztett anyagok közül ez a téma váltott ki legnagyobb érdeklődést, aktivitást.A vállalat vezetőségének javaslata mellett a szak- szervezeti bizottság egy másik alternatív javaslatot is vitára bocsátott. A beterjesztett javaslatok vitájában résztvevő Szabó Fe

renc, Csoknya József, Mi- 
sota Lajos, Berta János, 
Felföldi János, Dani Ferenc, 
Balogh Sándor észrevételei alapján a testület állást foglalt az 1985. évi bérfejlesztésről, amelynek lényege a következő:Kiemelt bérfejlesztésként a Szolgáltató üzem 300 ezer forint melegüzemi pótlékot kap. A kongresszusi munkaverseny további folytatásának anyagi ösztönzésére 500 ezer forintot használhatnak fel az üzemek, a múlt évben kiadott felhívás alapján. A Kutató-fejlesztő üzem a nyelvtudási pótlék bérfedezetéül 100 ezer forint kiemelt fejlesztésben részesül. A Központ és az Anyag- és áruforgalmi főosztály meghatározott területén foglalkoztatott dolgozói (üdülők, egészségügyi szolgálat, munkásszálló, karbantartók, fatelep, rakodók, műhelyek stb.) 800 ezer forint külön bérkeretet kapnak. Az előre nem tervezhető feladatok bérfejlesztéséül, valamint anyagi ösztönzésre 3 262 ezer forintot tartalékolt a vállalat.A fenti kiemeléseken túl rendelkezésre álló bérfejlesztési keretből a bányaüzemek bérfejlesztése — beleértve a kiemelést is — hat százalék lesz. Az egyéb üzérnek és a Központ a tervezett kiemelésen túl 7 százalékos mértékű bérfejlesztésben részesülnek.Az üzemi bérkereteken belül a bányaüzemi irány műszakbérek február 1-től 10 százalékkal, a bányafúrási darabbérek 5 százalékkal növekednek.Az üzemek a bérfejlesztési kereteket január 1-től kapják meg, de a Kutatómélyfúró üzem és a Szolgáltató üzem kivételével — az alapbéremelés — február l-től történik. A január havi bérfejlesztés összege az üzemi mozgóbéreket növeli.Az ismertetett differenciáláson túl az üzemi bizalmi testületeken alakítják ki a bérfejlesztési kereteket.©A testületi ülésen szerepelt még a vállalati kollektív szerződés módosítása is. A. vita utáni állásfoglalás szerint az üzemegészségügyi szolgálat főállású dolgozói január l-től természetbeni (szén) járandóságban részesülnek, a hűségjutalmi rendszer elvei alapján bányász- oapi jutalmat, valamint év végi részesedést kapnak. A vállalati dolgozókhoz hasonlóan étkezési hozzájárulásban részesülnek, kedvezményes üdültetést kapnak.Rögzíti az elfogadott módosítás a Bányamentő Szol

gálati Érdemérem különböző fokozataival, valamint a Bányászati Szolgálati Érdemérem gyémánt fokozatával járó jutalmak összegét, kiegészült a kollektív szerződés a Pécs területén lakó albérlő családok albérleti díjának szabályozásával is.A közelmúltban végrehajtott áremelések miatt az üzemi étkeztetés díjai 1,30 forinttal emelkednek. A növekedésből a vállalat 70 fillért átvállal, így a dogol- zókat adagonként 60 fillér növekedés terheli. Ezek szabályait is rögzíti a módosítás. ©Ezután a testületi ülés elfogadta a saját és a vállalati szakszervezeti bizottságának 1985 első félévi üléstervét, majd Mészáros István vszb-titkár tájékoztatót adott néhány kérdésről.Az angol bányászok megsegítésére szervezett szolidaritási akció eredményesen zárult. A felajánlott összegekből 446 529 forintot utalhattunk át, ezen túlmenően a hulladékvas gyűjtésből 1 024 000 forint jött ösz- sze.A SZOT felhívása alapján szervezett Nemzeti Színház építési akció — amely két-három éves feladat — ugyancsak eredményes. A meghatározott támogatási keret összegyűjtését (274 ezer forint üzemekre lebontva) több üzem már megközelítőleg teljesítette, de van elmaradás is. E területeken tovább kell szorgalmazni a gyűjtést.A testületi ülés állást foglalt a 40 órás munkahét bevezetéséről is. Azok az üzemek és a Központ, ahol eddig nem vezették be a 40 órás munkahetet, 1985. március 1-től állnak át a rövidített heti munkaidőre.Juhász Károly |
HúszévesekA brigádnapló első oldalán egy karikatúra van, amelyen éltes öregurak láthatók mankóval, vagy tolókocsiban, hallókészülékkel és egyéb segédeszközökkel felszerelten. A rajz felett a felirat: Ifjúság brigád. Ez természetesen tréfa, de tény, hogy a következő oldalon látható a brigád tagjairól készült tabló fotóiról sem kimondott gyermeki arcok tekintenek a szemlélőre.Az ellentmondás magyarázata igen egyszerű. A brigád húsz esztendővel ezelőtt 1965. január 12-én alakult. Mivel ezidőtájt még valamennyien a tizenéves korosztály tagjai voltak, a névválasztás akkor teljesen indokolt volt. Ma már, ha az éveik száma nem is, de a „születésnapra” rendezett családi összejövetel hangulata mindenképpen utal az ifjúságra. A Ság vári Endre Művelődési Ház nagytermének parkettje akkor is tele volt jókedvű táncotokkal, amikor a hagyományos zenét játszó zenekart időn

Huszonnyolc év vájvégen
tem. Huszonnyolc éve már, hogy vágatot hajtok. Ritkán, de azért előfordul, általában az év végi hajrákban, amikor különösen kell az érc, hogy gurítókat is hajt a csapat.

— A 2S évből mennyit 
töltött el eddig csapatveze
tőként?— A 43-as az első és gondolom utolsó csapatom is, melynek 15 éve vagyok a vezetője.

— Az egészséggel hogyan 
áll?— Hát alig szuszogok, de eddig még minden papíromat. visszadobtak az orvosok. Gondolom ránézés alapján döntik el, hogy egészséges vagyok. A 28 év kivett belőlem mindent. Híres, hajtós csapatokon dolgoztam a korábbi években. Régi társaim közül már alig élnek, egyedül maradtam azok közül, akikkel kezdtem, a vájvégen.— Ha idén sem sikerül a rehabilitálásom, vagy kibírok még öt évet, s akkor korkedvezménnyel 54 évesen nyugdíjba mehetek ..., de ha ez nem jön be, nem tudom mi lesz velem.

Szilágyi Imre vájár tíz éve bányász. A csapatvezetőjének a vájvégen eltöltött 28 évéről a következőt mondja:— Ennyi időt kizárt dolog, hogy eltöltsek a vájvégen. Egyrészt nem is bírnék ennyit, de ha fizetnének sem maradnék. Amit a csapatvezetőnk produkál, az kész csoda. Én a tíz évem alatt már olyan vibrációt szedtem össze, hogy alig tudok fogni a kezeimmel.
Bogdán László csillés három éve dolgozik a vájvégen. Ö is kijelentette, hogy mindaddig marad, amíg egészséggel bírja a föld alatti munkát, de 28 év bányamunkától erősen tiltakozik. Veress Tamás

A képen balról jobbra Szilágyi Imre vájár, Bogdán László csillés és Orgoványi József csapatvezető vájár látható. Bálint Jenő felvételeA II. sz. bányaüzemben ezen a napon ugyancsak körülményes volt eljutni a 43-as csapat munkahelyére. A lanovka kötélcsere miatt leállt, így az alsó szintek a szállítóaknán és két vakaknán keresztül voltak csak megközelíthetők.Közel egyórás út után értünk el a 23. szinten dolgozó 43-as csapatra. A 43- as decemberben átmeneti időre költözött ide, a Il-es körlet területére a III-as körletből, tulajdonképpen az üzem éves tervének teljesítése érdekében. A csapatvezető Orgoványi József erről a következőket mondja:— Ez a vágat egy jó darabon ércben jött, s ezért, is látja azt a kis gurítót ott oldalt, amit ugyancsak mi hajtottunk. Az itteni munkával január végére végzünk, s megyünk is visz- sza a 25. szintre. Az a mi igazi munkahelyünk, s az

ként felváltotta a hangerősítőből áramló diszkózene.A fiatalos lendületről és teljesítményekről szól a brigádvezető ünnepi beszéde is. A brigád az Ércdúsító üzemben dolgozik, feladata az exportképes minőségű végtermék előállítása és csomagolása. A munka nem látványos, de nagyon sok törődést, odafigyelést és egész éves kimagasló teljesítményt követel, hogy a mindenkori exportigények kielégíthetőek legyenek.Fogékony a brigád az új technika iránt is. Részt vesznek a műszaki fejlesztési munkában és élénk az újítási tevékenységük is. Beszédesek az elért eredmények. A sok aranyérem utón 1984. évben elnyerték a Vállalat kiváló brigádja címet. De az elmúlt évi tevékenységük alapján bizakodva néznek a soron következő értékelések elé is.A gazdasági tevékenység mellett a brigád nagy erőssége a közösségi élet. Több éve mór, hogy nagy anyagi áldozatok vállalásával

ott megkezdett vágatunkat visszük majd tovább.
— Volt-e gondjuk az év 

végi hajrában?
— A hajrában nem, s amúgy sincs különösebb gondunk, az ellátás megfelelő. Néha fordul elő, hogy az üres később érkezik, mint kellene. Ez azonban minden csapatra jellemző lehet.
— Tudja-e, hogy ön a 

vállalat legrégebb óta váj
végen dolgozó bányásza?— Azt nem, de az üzemben tudom, hogy én vagyok a „legöregebb”. 1957. július 5-én lettem bányász itt a II. sz. bányaüzemben. Sümegen voltam vízvezetékszerelő. Addig sosem láttam bányát, így érthetően furcsa volt, az akkori módszerek meg különösen. Ta- licskáztunk, kutyáztunk, lapátoltunk. A szerencsém annyi volt csupán, hogy mindjárt a kezdet kezdetén 
Molnár Pista bácsi Kossuth- díjas vájár csapatára kerül-

A felvételen a brigád megalapítója és első vezetője, Szántó János és felesége.évente kétnapos kirándulást, országjárást rendeznek. De ezt bizonyítja ez a 20 éves évfordulóra rendezett családi est is, amelyre meghívták a volt brigádtagokat, a nyugdíjasokat és a szovjet átvevőket, akikkel napi munkakapcsolatuk van.Nagy derültség fogadta az ünnepi megemlékezés második részét, amelyben a brigádvezető felelevenítette a régi brigádnaplókból mazsolázva a múlt tréfás eseményeit, vidám epizódjait.

Sikeres volt az a minitárlat is, amelyen az eltelt húsz esztendő összegyűjtött fotói voltak láthatók. Az alapító tagok, az „öregek” kissé el- fogódottan nézték a húsz év előtti önmagukat és lapozgatták az első brigádnaplót amely már-már elfeledett emlékeket idézett fel.Az évforduló alkalmából további munkasikereket, erőt, egészséget és ifjúsági lendületet kívánunk a brigádnak.
J. T.

Új aknász, 
új ambíciókkal

A dolgozók átlagéletkorát tekintve a IV. sz. bányaüzem a legfiatalabb. Az utóbbi néhány esztendőben nagyon sokan kerültek — a régi dolgozók közül — nyugdíjba, vagy rehabilitálták őket egészségi okok miatt. A generációváltás nemcsak a vájvégen zajlott, zajlik, hanem a közvetlen termelésirányítók között is. Nemrégiben már szó esett arról, hogy többen elvégezték és sikeresen levizsgáztak az érettségizettek részére indított 2 éves bányaipari technikumban. Akkor egyikükkel már beszélget" tünk arról, hogy mennyire sikerült az aknász munkakörbe beilleszkedni, mit jelentett a pályamódosítás. Most is egy olyan fiatal aknászról — Heller Zoltánról — lesz szó, aki tavaly végzett és azóta aknászként dolgozik.Heller Zoltán 1975-ben került az üzembe — ez az első munkahelye — és 1983. ig a bányamérésen dolgozott, mint bányamérő. A lehetőség — hogy 2 év alatt lehetet elvégezni a technikumot — őt is megragadta. Az iskola elvégzése óta a IV. körlet aknásza. Kissé rendhagyó módon mégsem őt .kérdeztük meg, bár róla van szó, hogy hogyan érzi magát az új feladatkörben, hanem közvetlen munkahelyi vezetőjétől, Lovász 
Lázártól kérdeztük meg, hogy mi a véleménye az új kollégájáról. Hogyan illeszkedett. be a körletbe?— Senki sem született aknásznak, meg kell tanulni, gyakorlatot kell szerezni. Persze van aki soha nem is lesz aknász. Szerencsére Heller Zol; nem ilyen, ő akar is tanulni és csinálja is, jobban mondva csináltatja is — következetesen, amit a raporton megbeszélünk. Szerintem a hozzáállása kimondottan jó. Ha merülnek is fel problémák és azt megbeszéljük, látszik rajta, hogy okul belőle.— Tagja a körletben működő műszaki szocialista brigádnak is. Vagyis azt hiszem, a nevében is mondhatom, kölcsönösen jó a viszonyunk. Mi megpróbá. lünk segíteni, ő megpróbál tanulni belőle.— Heller Zoltán tehát. — úgy tűnik — jól indul az általa választott új pályán. Hogy elégedett legyen hosz- szú távon a választással az nem csak az ő, hanem a körletnek is és az üzemnek is az érdeke.

Wesztl László
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Tovább hell lépni a tömegsport-mozgalomban

FelvéteKinkön Tari Imre (ÉDÜ) átveszi a férfi pisztoly csapatverseny első díját — kupát és oklevelet — Róka Sándortól. Keller Gábor felvétele
z elmúlt év értékelése

Segítség a fiataloknak a takarékossághoz

Albérleti hozzájárulás
„A vállalati munkaerő biz
tosítása, a magas albérleti 
kiadások részbeni csökken
tése érdekében a házaspá
ros, illetve a gyermekes csa
ládok részére — az ifjúsági 
parlamenteken elhangzott 
észrevételek alapján — rend
szeres havi támogatást biz
tosítunk ... azoknak, akik
nek munkavégzése, maga
tartása ellen alapos kifogás 
nem merül fel.”
(Részlet a 141984. sz. Vezér- 
igagatói Utasításból)Egy-két hete olvashattak lapunkban az albérleti hozzájárulásról. Először február 15-én kerül kifizetésre a január havi bérrel. Az igénylők közül megkérdeztük a II. sz. bányaüzem néhány fiatalját, nekik milyen segítséget, nyújt ez az összeg.

Nátrán Ferenc föld alatti csillés, 25 éves, nős. tünk, plusz a rezsiköltség.— Albérleti díjunk 2000 Ketten keresünk ugyan, de forint. Elsősorban lakásra fizetjük az ifjúsági takarék- gyűjtünk, most vizsgáztunk betétet, a bölcsődét stb. együtt a nejemmel, mind- Szülői támogatásra nem ketten megszereztük a jo- számíthatunk, így ez az ösz-

gosítványt, így autóra is jó lenne félretenni. Évek óta szeretnénk már gyereket is, talán nemsokára ez a vágyunk is teljesülhet, örültünk ennek a rendeletnek, nagy segítséget jelent. Az egész összeget igyekszünk félretenni.
Dobos Béla geofizikus, 26 éves, nős, tavaszra várják a babát.— Ez az összeg csak épp az egynegyedét fedezi az albérleti díjunknak, de jelenlegi anyagi helyzetünkben ez is segítséget jelent.
Kuczmog József operátor, 25 éves, nős, egy kislánya van.— Egyszobás albérletünk van. Kétezer forintot fize-

A IV. sz. bányaüzem KISZ-bizottsága ifjúsági iá' rumot rendezett az üzemi KISZ politikai oktatáson résztvevő fiataloknak. A fórumon Deák László, az MSZMP KB tagja aktuális kül- és belpolitikai tájékoz tatót tartott, majd a fiatalok által felvetett kérdésekre válaszolt.A VÁLLALAT és a Szolgáltató üzem nagy erőfesz! téseket tesz a kőzethorgonyok saját felhasználás melletti belföldi értékesítésén túl, annak exportjára is, Ennek érdekében 1000 darab elkészült kőzethorgonyt egy osztrák cég megrendelésére ajánlati szállítmányként juttatunk el.AZ ÉRCBANYASZATI Dolgozók Horgász Egyesülete február 24-én, vasárnap 8.30 órakor tartja rendes évi közgyűlését a Központ tanácstermében.

Régi hagyomány vállala- Béla (Kutató-mélyfúró tunknál, hogy az elmúlt év üzem), az MHSZ és a vállala,- zárásaként a tömegsport- ti sportbizottság közös akció bizottság értékel, jutalmaz járói beszélt, össze kellene

szeg segítséget jelent. Lakásra gyűjtünk elsősorban, de mivel hat éve vagyunk házasok és még egyszer sem voltunk üdülni, idén erre is szeretnénk félretenni. Ezt a plusz összeget is az ifjúsági takarékbetétbe akarjuk befizetni.
Poroszka Sándor csillés, 28 éves, nős, egy gyermekük van.— Öt éve lakunk albérletben, ez havi 4000 forint plusz a rezsi, örültünk neki, mikor meghallottuk, hogy valamennyi segítséget nyújt, hiszen eddig semmit sem kaptunk. Kell a pénz, mert a feleségem gyes-en van, szülői támogatásra nem számíthatunk és lakásra gyűjtünk. Három éve dolgozom lenn a bányában, idén talán sikerül lakást kapnunk, addig is félretesz- szük ezt a pénzt.S.-né Forr Anikó

és bált rendez.Az ünnepi rendezvényen 
Bodács Etele, a vállalati tömegsport-bizottság vezetője beszámolt a vállalati tömegsport-mozgalom helyzetéről, a bizottság működésének tapasztalatairól, további feladatairól. Mint mondotta, vi. tathatatían, hogy lehetőségének bővülése következtében minden korábbit meghaladó mértékben gyarapodott a tömegsport-rendezvények és a résztvevők száma. Beszélt a politikai bizottság állásfoglalásáról, mely kifogásolja, hogy nem illeszkednek egymásra a tömegsport különböző formái, melyeket még sok esetben a régihez való oktalan ragaszkodás, a túlszabályozottság, a kampányszerűség

vonni a létszámbeli és az anyagi erőket — mondotta.
Pados Imre (III. sz. bányaüzem) kifogásolta, hogy a tömegsport, eseményein bekövetkezett esetleges sérülések nem minősülnek üzem; balesetnek.
Herr József (II. sz. bányaüzem) arról beszélt, hogy a munkahelyi olimpia eseményeire történt szervezési propagandát növelni kell.A rendezvény jutalmait — 14 kupát, 18 egyéni helyezésért járó oklevelet és 21 tárgyjutalmat — Bóka 

Sándor, a vállalati szak- szervezeti bizottság politikai munkatársa adta át.Ezt követően a Pécsi Vasutas Klub táncköre társasági táncokat mutatott be, majd a MÉV aerobik tan-

Tűz az V. sz. bányaüzembenFebruár 2-án szombaton 11.40 órakor tűz keletkezett az V. sz. bányaüzem aknatornyának 5. szintjén. Az üzemben a VBKM dolgozói az aknaszállítógép üzembe- hclyezcsi munkáit végezték. A szállítógép próbajáratása közben kigyulladt az egyenáramú gyorsmegszakító. A tüzet észlelő dolgozók értesítették a városi tűzoltósá
got és azonnal megkezdték a tűz oltását. Tíz darab 12 kg-os porraloltó készülékkel sikerült a tüzet eloltaniuk, de a gyorsmegszakító

berendezés teljesen használhatatlanná vált. A tűz az állami tűzoltóság előzetes vizsgálata alapján feltehetőleg nagy átmeneti el lenállás következtében keletkezett. A tűz keletkező' sének okát pontosan csak a hatáskörileg illetékes KBF vizsgálata után lehet meg állapítani. A keletkezett kár előre láthatólag 600—700 
ezer forint. A beruházási és tervezési főosztály dolgozói mindent megtesznek, hogy az üzembehelyezést mielőbb folytatni tudják.

Durvaság
kizárással

Hódító úton 
a minifutball

Tűzvédelemis jellemez. Megemlítetté az folyam asszonyai és lányai élsport és a tömegsport, kap- remekeltek, csőlátót, melyet jónak mondott, de még fejlődnie kell.A felszólalásokban Varga

1985. január 29-én a Baranya 
megyei Tűzoltóságon vállalati 
újságok képviselőinek tartott 

í tájékoztatót Török Béla tűzoltó A rendezvény éjszakába alezredes, megyei parancsnok, i- i a 4 . 4 i Beszámolt a tűzoltóság elmúltnyúló diszkov al ért* veget, tevékenységéről, a tűzmeg- Keller Gábor előzés érdekében kifejtett pro-Nyugállományba került: Tasnádí Lajos vájár (II. sz. bányaüzem), Schmidt Ödön vájár (II. sz. bányaüzem), Vincze János vájár (II. sz. bányaüzem), Gelb Károly aknász (II. sz. bányaüzem), Kaposvári Ferenc üzemren- dész (II. sz. bányaüzem), Pinczés Sándor vájár (II. sz. bányaüzem), Frojda Istvánná ruhatáros (II. sz. bányaüzem), Loósz János akkumulátortöltő (III. sz. bányaüzem), Kaufmann Pál munkásellátási előadó (III. sz. bányaüzem), Kóródi László vegyipari szakmunkás (ÉDÜ), Baranyai Béla lakatos (ÉDÜ), Panta Jenő villanyszerelő (ÉDÜ), Papp János betanított munkás (ÉDÜ), Kapronczai Lajos operátor (Kutató-mélyfúró üzem), Balogh János betanított munkás (Kutató-fejlesztő üzem), Rónaszéki Sándorné pénztáros (Központ), Cseke József villásdaru kezelő (Központ).
Nyugállományba került 

dolgozóinknak ezúton is 
megköszönjük a vállala
tunknál végzett eredmé
nyes munkájukat, s nyug
díjas éveikhez kellemes pi
henést, jó egészséget kívá
nunk.Meghalt: Csikvár István szállítócsillés (IV. sz. bányaüzem), Horváth János segédmunkás (Központ).

A Konzum áruház uj tervei

rrS"-modell és diszkont
— Jó eredménnyel zárta az elmúlt évet a pécsi Konzum Áruház — hallottuk a Szövetkezeti Közös Vállalat januári sajtótájékoztatóján. Dr. Bíró László, a vállalat igazgatója elmondta, hogy 1984-ben több árucikket forgalmaztak, mint a megelőző években.Kedvezményes akciók során 30—31 millió forintot takaríthattak meg a.vásárlók, az áruház éves árbevétele így meghaladta az egymilli- árd forintot. A varos legnagyobb és patinás áruháza igen csak megszépült az új homlokzat és felirat elkészültével. A benti eladóterek közül is több osztályt korszerűsítettek. Ez évben folytatódik a belső terek csinosítása, átépítése, így sor kerül a cipőosztály és a Méta részleg alapterület növelésére. A földszinti ABC- ben új hűtőpultokat állítanak üzembe.Dr. Bíró László a továbbiakban elmondta, hogy tovább fejlesztik a hazai és

külföldi partnerekkel a kereskedelmi kapcsolatot. Ezúton is arra törekednek, hogy növeljék a közvetlenül a termelőktől beszerezhető áruk mennyiségét és választékát.Továbbra is megrendezik a román, NDK, bolgár, len

ben. Jó hír a könyvbarátok részére. A Könyvértékesítő Vállalattal közösen új üzletet nyitnak az Alkotmány u. 5. szám alatt, ahol féláron lehet különböző könyveket vásárolni. A valutával rendelkezők részére pedig a Jókai utcában a C.e-

pagandamunkáról és a tűzese
tekről.

A tüzesetek száma az előző 
évihez képest némileg csök
kent, de a keletkezett kár ér' 
téke ielentősen emelkedett i 
megyében. Ki kell emelni a la
kásokban keletkezett tüzeket. 
Annak ellenére, hogy az 1984. 
év a lakóházak tűzvédelmének 
éve volt, mégis több tűz kelet
kezett mint az előző évben. 
Sajnos a vállalatunknál is vol
tak ilyen jellegű tüzesetek. A 
munkásszállóin 3 tűz keletke
zett, mindhárom emberi fele
lőtlenségre, gondatlanságra ve
zethető vissza. Agyban való do
hányzás miatt kétszer keletke
zett tűz, egy lakószoba pedig 
egy bekapcsolva felejtett me- 
riilőforralótól égett ki.

A dohányzáson kívül meg 
kell említeni az elektromos 
áram és a tüzelő, fűtőberende
zések által okozott tüzek nagy 
számát is.

Ez évben a tűzoltóság is több 
ellenőrzést fog véeezni és a 
szabálytalanság észlelése esetén 
élni is fog a helyszíni bírságo
lási jogával, súlyosabb esetben 
pedig szigorúbb felelősségrevo- 
nást is alkalmaz. K. S.

gyel áruházi heteket és ja- megekereskedelmi Vállalat- vítják a kishatármenti áru- tál közösen létrehoznak egycsereforgalmat, elsősorban Jugoszláviával,— Az ide év újdonsága lesz — mondotta az igazgató — a 15 millió forintos költséggel épülő autós raktáráruház megépítése. Az Egyesült Államokban és Európa nyugati országaiban igencsak népszerűek és köz-

valutáért árusító üzletet.Az idegenforgalom jobbellátása érdekében 4 millió forintos beruházással korszerűsítik a korábban átvett Szőlőskert vendéglőt, amelyet fedett folyosóval kötnek össze a Hotel Hunyor szállóval és egyben növelik az étterem befogadókedveltek a diszkont rend- képességét, a környék lakói

TÉLI TEREMFUTBALL SORSOLÁS
II. FORDULÓ: FEBRUÁR 14.
19.30 óra: Kutató-mélyfúró— 

Szolgáltató.
20.00 óra: III. üzem—Modelle

zők.
20.30 óra: Központ—II. üzem. 
21.00 óra: Anyagosztály—IV.

üzem.
21.30 óra:

lesztő.
Ügyeletes:

Szálló—Kutató-fej-

Manapság egyre többet hallat magáról egy új labdajáték, a minifutball. Nem éppen legszerencsésebb elnevezést kapta, de akik hódolnak e játéknak, édeskeveset törődnek a névvel.A szabadtéri és a kispályás labdarúgásnak egy finomabb, tetszetős, durvaságoktól mentes változata. Ezt elsősorban néhány alapvető szabálymódosításnak köszönheti, amitől alaposan megváltozik a játék képe és formája is. íme néhány: tilos hátulról szerelni, vagy becsúszni a labda megszerzéséért, ezért csak szemből, illetve oldalról támadható az ellenfél és csak a legtisztább ütemben vehető el a labda az ellenfél játékosától. Így szinte ütközésmentessé vált és mégis dinamikus maradt a játék. A kapuk mérete kisebb az ismertektől, mindössze 1 méter magas és 2,5 méter széles. A kapus csak lábbal védhet. A kapu mérete szerencsésnek mondható, mert körülbelül akkora az esély egy távoli gólra, mint szabadtéren. A játéktéren egyszerre 5—5 játékos van, de ebből egy-egy a kapus. Más a labda nagysága is. A kézilabdánál egy kicsit nagyobb és nehezebb. Mindent összefoglalva ez a játék megőrizte a futballnak a kispályás lehetőségeit, ugyanakkor kiküszöbölte a durvaságot. Másrészt úgy tűnik ez alkalmasabb lenne a női futballnak, mint a hagyományos teremlabdarúgás. Egy hasonlattal élve, ahogy a tornasportról évekkel ezelőtt levált a több harmóniát és ügyességet rejtő ritmikus sportgimnasztika, úgy el lehet képzelni azt, hogy a futballról leválik a minifutball, elsősorban tömegsport szinten. Talán a vállalatnál is kaphatnak zöld utat.Kovács Miklós

II. üzem.
III. FORDULÓ: FEBRUÁR 21.

19.30 óra: Kutató-fejlesztő—
III. üzem.

20.00 óra: Modellezők—Anyag
osztály.

20.30 óra: IV. üzem—Kutató
mélyfúró.

21.00 óra: II. üzem—Szálló.
21.30 óra: Szolgáltató—Központ. 
Ügyeletes: IV. üzem.

IV. FORDULÓ: FEBRUÁR 28.
19.30 óra: Szálló—Központ.

IV. üzem—Szolgál-

nak jobb ellátása érdekében.A Konzum Étterem is tartogat kedves meglepetéseket. Folyamatosan rendez vacsoraesteket és vasárna-rozási lehetősége. Ez évben ponként pedig borjúhús été- tató-fejlesztő megnyílik az „S”-modell pé- leket lehet majd kapni. I Modellezők—Kuta-csi üzlete a Rákóczi úton, - . °2ü3Ó ^ra: ni. üzem—n. üzem.az OTP székházzal szem- Kovacs Miklós ügyeletes: Kutató-fejlesztő.

szerű bevásárló központok. Ennek megfelelően az első ütemben 1500 négyzetméteres raktáráruház nyílik, s mellette egyidejűleg 150— 200 gépkocsinak lesz parkí- 20.00 óra: 
tató.

20.30 óra: Anyagosztály—Ku-


